
Вторник
4 май 2010, брой 83 (4894)

цена 1.50 лева

Медии ▶ 22
Държавният 
PR трябва да 
е прозрачен
Албена Ивайлова, 
изпълнителен 
директор на агенция 
“Вивека”

USD/BGN: 1.47744 

+0.58% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.32380

     -0.58% 
 Българска народна банка

Sofix: 413.10

    -0.93%
Българска фондова борса

BG40: 115.61

-0.24% 
Българска фондова борса

Компании ▶ 12
Тежката 
индустрия излиза 
от кризата    
Големите машинострои-
телни компании загърби-
ха икономическата криза 
и отчитат подобрение на 
финансовите си резултати 
в края на март 2010 г. 

Компании ▶ 14
„Астера козметикс”  
се влива 
в „Арома”

Комисията за финансов 
надзор наложи временна 
забрана върху изкупува-
нето на остатъчния дял 
от акциите 

Новини▶ 6-7

ДДС 
остава 20%

Коментар ▶ 2
Кое 
да хареса 
народът?
Преди време въпросът 
беше как ще ги стигнем 
американците, сега - 
кога ще ги стигнем гър-
ците, за да ни погнат с 
европейската тояга. Под 
ударите й явно по-лесно 
се работи

Компании ▶ 12

“Трейс” ще наддава за Лот 
4 на магистрала “Тракия”

Компанията се насоч-
ва към изпълнението на 
обекти извън страната. 
Вчера дружеството за-
почна строителството на 
отсечката от 32 км между 
Нова и Стара Загора

ЦИР: В края на годината 
ще има 1% ръст

Спадът на икономиката 
за първото тримесечие на 
годината ще бъде 3%. Това 
прогнозира председателят 
на Центъра за икономиче-
ско развитие (ЦИР) Георги 
Прохаски

Новини ▶ 8 Новини ▶ 9
250 млн. лв. 
повече в бюджета 
на НЗОК
Българският лекарски 
съюз (БЛС) предложи бю-
джетът на здравната каса 
да бъде актуализиран с от 
200 млн. до 250 млн. лв. до 
края на този месец. Става 
дума за пари от резерва на 
бюджета на касата

 Правителството ще вземе  
окончателното решение утре
▶

Списъкът на 
длъжниците расте

Общата фирмена задлъжнялост ще достигне 230-
240 млрд. лв. до края на 2010 г. Прогнозите 
са за увеличение на задълженията с 20%. 
В новосъздадения електронен регистър debtnet.bg 
вече има близо 900 длъжника  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
Светлана Боянова  

Губещ
Валери цветанов 

Премиерът Бойко Борисов назначи Светлана Боянова за 
заместник-министър на земеделието и храните, съобщи 
правителствената пресслужба. Светлана Боянова е завър-
шила право в Бургаския свободен университет през 1999 г. 
Има специализации по обща селскостопанска политика, био-
логично земеделие, правна закрила на сортовете растения в 
ЕС и др. в редица европейски страни.

Прокуратурата внесе обвинителен акт срещу Валери Цве-
танов, министър на земеделието в кабинета на Сергей Ста-
нишев. Цветанов е подписал заповеди, с които е разрешил 
извършване на сделки по замяна на земи след наложения мора-
ториум, като от това действие е последвало разпиляване на 
повереното му имущество. В резултат на извършеното са 
настъпили значителни щети за бюджета за над 200 хил. лв.

Понеделник
3 май 2010, брой 82 (4893)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6-7
Приходите от 
ДДС при внос 
със 7% ръст 
Постъпленията достиг-
наха 792 млн. лв., каза 
шефът на митниците 
Ваньо Танов

USD/BGN: 1.46889

-0.44%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.33150

     +0.45% 
Българска народна банка

Sofix: 416.96

    -0.02%
Българска фондова борса

BG40: 115.89

-0.31%
Българска фондова борса

Компании ▶ 13
Офшорки вливат 
15 млн. лв. в 
"Сила Холдинг"    
Публичното дружество 
планира второ увеличе-
ние на капитала си до 
края на годината

Компании ▶ 11
Булбанк остава 
най-печеливша в 
края на март 2010 г.
За първото тримесечие 
на годината банката 
отчита печалба от 37.9 
млн. лв. Резултатът на 
Корпоративна търговска 
банка се увеличава 
най-много на годишна 
база 

Новини▶ 9

"Информационно 
обслужване" 
не пуска кокала

Със създаването на агенцията по храните ще има тотален контрол на животин-
ските и растителните  продукти от полето до крайния потребител   ▶ 4-5

Операция "Чисти храни"

Компании ▶ 13
"Монбат"отчете 
77% повече 
продажби
Приходите в края на 
март достигат 45.7 млн. 
лв. спрямо 25.8 млн. лв. 
за съпоставимия период 
през миналата година.  
Компанията вече при-
тежава 3.2% от собстве-
ните си акциии

Новини ▶ 9

Строежът на "Дунав мост" 2 
може да се забави

Проблем с разрешител-
ното за извличане на 
строителните материали 
бави проекта. Главният 
изпълнител  на проекта 
ФСС иска допълнителни 
30 млн. EUR 

Въвеждат се съкратени 
срокове по европроектите

По четири 
европрограми ще има 
преразпределение 
на предвиденото 
финансиране от 
ЕС, каза министър 
Томислав Дончев

Новини ▶ 8 Новини ▶ 8
Половината от 
младите българи 
не работят
Само 4.5% от завърш-
ващите образование 
започват собствен биз-
нес, показва изследване 
на работната сила през 
2009 г. на Националния 
статистически инсти-
тут

Колаж: Вихър Ласков

Мнения

Земеделското министер-
ство придърпа Агенцията 
по храните под своята 
шапка. Интересно как 
ще я контролира, като 
отдавна е мегаминистер-
ство. 

Мартин 

 Най-добре би било аген-
цията да е на подчинение 
на Министерския съвет. 
Така поне на документи 
щеше да е независима. А 
пари за сформирането и 
работата й откъде, нали 
ще съкращават чиновни-
ци, за да пестят пари от 
бюджета? 

Лара
Дали най-сетне ще се 

сложи порядък в контрола 
на храните след 20 години 
срив на качеството на бъл-
гарските производители? 

Мира 

 А дали наистина аген-
цията ще сложи край на 
двувластието на проверя-
ващи инспектори - ДВСК и 
бившите ХЕИ, сега служби 
РИОКОЗ, малко се съмня-
вам? 

неда

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Половината от 
младите българи 
не работят

2 Бизнесът иска съкра-
щаване на админи-
страцията вместо 
вдигане на данъци

3 Приходите от 
ДДС за първото 
тримесечие па-
дат с 606 млн. лв.

Кое да хареса народът?
Играенето по чужда свирка 
стана модел на управление и 
поведение за правителствата 
през последните години. Първо 
беше Международният валутен 
фонд (МВФ), който налагаше 
изисквания и следеше за изпълне-
нието им заради въвеждането на 
валутния борд у нас. После дойде 
Брюксел, заради който години 
наред бяха променяни закони, 
директиви, правила и механизми. 
Казваха как и какво да се прави. 
Европеизирахме се. Интегрирах-
ме се. Българските министри мо-
же и да не са добри ръководители, 
но пък стават за изпълнители, ко-
гато има някой отвън, който да им 
казва какво и как да правят. Лесно 
е да се изпълняват мерки с довода 
„Брюксел го налага”. Далеч по-
трудно е да застанеш зад тях със 
собствена позиция, че и на народа 
да му хареса. Такава заявка даде 
премиерът Бойко Борисов - „в 
сряда ще предложа мерки, които 
народът ще хареса”. Дали? 

Нека залагането започне сега. 
Вероятността за вдигане на ДДС 
е 1:5, каза вчера финансовият 
министър Симеон Дянков. Според 
него 20 на сто било вероятно уве-
личаването на налога. Сто на сто 
обаче е сигурно, че ясен план за 
реформи кабинетът няма. Нулева 
е и вероятността „на народа да му 
хареса”, независимо какви мерки 
ще чуе утре. 

По-лошото обаче е, че за 
разлика от южната ни съседка 
Гърция домашното на българ-
ския кабинет няма кой да му 
го напише, нито да го спусне 
отгоре като задължителни 
мерки. Вдигане на ДДС от 21 на 
23%, свиване на дефицита с 30 
млрд. EUR, 10% увеличение на 
акциза върху горивата, алкохола 
и цигарите, намаляване на запла-
тите в публичния сектор и на 
пенсиите и т.н. Това са само част 
от мерките, наложени на Гърция 
като изискване да получи помощ 

от ЕС и МВФ. Кратко, точно и 
ясно.

Българското правителство 
също написа план с 60 антикри-
зисни мерки, заговори за съкра-
щения - на администрацията, на 
публичните разходи, даде заявки 
за увеличаване на приходите в 
бюджета, пенсионна и здрав-
на реформа... Силни приказки, 
слаби действия. На практика дори 
противодействия. От 6.8 млрд. лв. 
разходи за публична администра-
ция през миналата година в бю-
джета за тази са заложени малко 
над 8 млрд. лв. по това перо. 

Без европейски, международен 
или външен наставник на каби-
нета, изглежда, не му се получава 
с фиска. Преди време въпросът 
беше как ще ги стигнем амери-
канците, сега - кога ще ги стиг-
нем гърците, за да ни погнат с 
европейската тояга. Под ударите й 
явно по-лесно се работи.

ЕС и МВФ 
написаха 
антикризис-
ния план на 

Гърция, у нас няма 
кой да го спусне 
отгоре, затова ще 
чакаме

коментар

Протестите в Гърция доказаха, че антикризисните мерки никога не му харесват на народа СНИМКА ReuteRs ▶
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Турнир

цитат

Няма да стигне агнешкото за 
Гергьовден. Това означава, че 

агнетата са изкупени, изнесени или 
изядени. Според мен са изнесени

Число на деня

500 
европейски града ще поемат ангажимент за намаляване 

на емисиите парникови газове до 2020 г. Градовете произ-
веждат над 50% от емисиите парникови газове и консуми-
рат над 80% от енергията

▶

 Мирослав найденов,  министър на земеделието и храните

Плевнелиев: Юристът Младен 
Червеняков бави работата  
по магистрала “Тракия”” 

Челен удар

Юристът Младен 
Червеняков бави 
работата по магистрала 
“Тракия”. Строителство-
то на отсечката от Стара 
Загора до Нова Загора ще 
се забави с десетина дни 
заради Червеняков, който 
ръководи обжалването на 
процедурата по избор на 
надзор за строителните 
работи на отсечката. 

“Не е ли показателно, 
че юристът забавя 
внасянето на жалбата 
и я внася в последния 
момент? Не е ли показа-
телно, че юристът забавя 

Не е ли 
показател-

но, че юристът 
забавя внасянето 
на нужната такса 
от 50 лв. и я вна-
ся в последния 
момент

pari.bg реплики

По темата “регистър 
на болничните листове 
обмисля правителство-
то” 

Всякакъв нов регистър 
означава нови разходи 
и нова администрация, 
т.е. пак нови разходи! 
Нали от това бягаме? 
Има и други начини за 
контрол!!!

кирил  

Защо не се обвърже 
изплащането на болнич-
ните листове с фискални 
бонове или фактури за 

▶

▶

▶

закупените лекарства, 
необходими за лечението. 
Когато човек е болен, се 
нуждае от лекарства, 
за да оздравее, а ако не е 
пил лекарства, значи не е 
имал нужда от болничен. 
Изключения да се пра-
вят само при болничен 
престой.

Мария 

По темата дянков виж-
да сигнали за излизане от 
кризата 

интересно, много 
бизнесмени не виждат 

▶

▶

подобно нещо. Не само 
бизнесмени, а и всички 
здравомислещи хора.

cralich 

и забележете, България 
излиза от икономическата 
криза, преди да са задей-
ствали 61-антикризисни 
мерки :-) :-) А като задей-
стват някъде към 2015, 
България вече ще е излязла 
сама от кризата :-) А Си-
Дянков ще получи почетен 
орден “Стара планина” за 
заслуги, че ни е извел от 
кризата :-)

Стара Планина 

▶

внасянето на нужната 
такса от 50 лв. и я внася в 
последния момент?” По-
добни процедури не би 
трябвало да се прилагат в 
едно честно състезание. 

“Това оставя 
впечатлението, че 
някой се опитва да 
бави този толкова важен 
проект”. Търгът за над-
зор на строителството 
на отсечката от Стара 
Загора до Нова Загора 
на магистрала “Тракия” 
се обжалва от американ-
ската компания “Луис 
Бергер”. 

росен Плевнелиев, 
министър на икономиката

Младен Червеняков: Как е  
определена фирмата победител? 
Оказвам се главен 
виновник за спирането на 
Лот 2 на магистрала “Тра-
кия” - по-абсурдно нещо не 
съм чувал през последните 
няколко години. Интересно 
е също, че чрез моето име 
се стигна до БСП. Това, ко-
ето прави впечатление при 
цялата процедура за избор 
на компания на министър 
Плевнелиев, единственото 
нещо, което му е направило 
впечатление, е моето име. 
Ще направя ясно няколко 
уточнения. 

Първо, обжалват 
фирмите, които са 
участвали в търга, а не 
отделни адвокати, още по-
малко политически сили. 
На второ място, срокът за 
обжалване е 7 дни и той 
е спазен в подаването на 
жалбата. Таксата, която е 

Това, ко-
ето прави 

впечатление при 
цялата процедура 
за избор на компа-
ния на министър 
Плевнелиев, един-
ственото нещо, 
което му е напра-
вило впечатление, 
е моето име

Младен Червеняков, 
юрист

внесена, е 1700 лв., а не 50 
лв., както твърди министър 
Плевнелиев. 

И оттук нататък имам 
няколко въпроса към 
него: Защо фирмата, 
подала най-ниска оферта 
- и то с десетки проценти 
по-ниска от следващите 
- е отстранена от участие 
с единственото основание, 
че е предложила прека-
лено ниска цена. Имало 
ли е вмешателство при 
провеждането на конкурса 
- от кого? Обаждал  ли се е 
някой в последния момент 
и как е определена фирма-
та победител? И в край-
на сметка кой ще плати 
тези значително по-високи 
средства, когато министър-
председателят за различни 
други обекти се бори за 
спестяването на всеки лев?

Легендарният руски гросмайстор анатолий карпов направи първия ход на 
седмата партия от мача за световната  корона между българския гросмайстор 
Веселин Топалов и индийския гросмайстор Вишванатан ананд. анатолий карпов, 
който е кандидат за президент на световната федерация Фиде, се срещна с 
българския президент Георги Първанов 

▶

СНИмКА ЕмИлИя КоСтАДИНоВА
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Списъкът на длъжниците     нараства
Имаме неразплатени по-
ръчки и наеми за около 180 
хил. лв., като част от тях 
“висят” още от 2007  г. В 
списъка с длъжниците ни 
има общо 7 фирми. С две от 
тях дори стигнахме до съд. 
Не знам дали и кога ще си 
получим парите, споделя 
Росен Атанасов, изпълни-
телен директор на “Лейди 
София”, производител на 
чорапи и чорапогащници. В 
допълнение на забавените 
плащания заради кризата по-
ръчките на фирмата в страна-
та и чужбина спадат с около 
25%. Все още сме финансово 
стабилни, но ако всички тези 
обстоятелства се задържат и 
в бъдеще, не ни чака нищо 
добро, казва Атанасов.

Историята му е кратка и 
поучителна. И за съжаление 
не е прецедент. Фирмите 
у нас вече започнаха да се 
делят на кредитори и длъж-
ници. И при това вторият 
списък продължава да се 
увеличава. 

Черните регистри
От “Лейди София” се опит

Общата фирмена задлъжнялост ще стигне 
230240 млрд. лв. до края на 2010 г.

Междуфирмената задлъжнялост ще се увеличи         поне с 20%
Половината от фир-
мите в България може 
да влязат в регистър за 
длъжници  

Господин Георгиев, 
регистърът за фирми 
длъжници debtnet.bg съ-
ществува от декември 
2009 г. Какво е уникал-

▶

Интервю Владимир Георгиев, изпълнителен директор на debtnet.bg

Визитка
Кой е 
Владимир 
Георгиев

Владимир Георгиев е 
работил в редица банки, 
сред които ОББ, Биохим, 
БнП-Париба, както и в 
компаниите “ален мак”, 
dir.bg и др. 

Зад проекта debtnet.
bg стоят софтуер-
ната фирма Debtnet 
International ltd. и датска-
та CDS-Group, която е раз-
работила и регистъра за 
длъжници Debitor Registret.

▶

▶

ното на проекта и защо 
смятате, че с него може 
да се реши проблемът, 
свързан с междуфирмена-
та задлъжнялост?

 Задълженията на фир-
мите към банки и кредитни 
институции са обхванати 
от регистъра на БНБ, но 
до него достъп имат само 
банките и кредитните ин-
ституции. От БСК напра-
виха регистър за дълговете 
на държавата към фирмите. 
Нашият регистър обаче е 
единственият, който се оп-
итва да обхване задлъжня-
лостта между самите фир-
ми, която по оценка на БСК 
възлиза на около 120130 
млрд. лв. Подобни системи 
за просрочени задължения 
има в много европейски 
страни, например в Дания, 
още от 1977 г., в Германия, 
Великобритания и др.

Регистърът е найевтини-
ят начин да се провери дали 
някоя фирма има дългове 
към други фирми. Той е и 
найевтиният начин компа-
ниите да си съберат взема-

нията, защото длъжникът 
получава сериозен натиск 
да направи всичко възмож-
но, за да излезе от регистъ-
ра. Присъствието на името 
му там вреди на имиджа на 
компанията и ограничава 
достъпа й до кредитиране. 
Благодарение на подобни 
регистри междуфирмената 
задлъжнялост на Запад не е 
изчезнала, но поне е влязла 
в порегулирани рамки.

Какъв е броят на длъж-
ниците и кредиторите в 
регистъра? има ли длъж-
ници, които вече са били 
заличени от него?

 В момента в регистъра 
има около 900 длъжника, 
като зад тях стоят около 
200 фирми кредитора, тъй 
като един кредитор въвежда 
данни за няколко длъжника. 
Отписаните от регистъра 
вече са около 100. 

Колко са фирмите в 
България, които смята-
те, че може да влязат в 
регистъра като длъж-

▶

▶

ници?
 При условие, че в Бълга-

рия има регистрирани над 
200 хил. фирми, предпо-
лагам, че поне половината 
може да влязат в регистъра 
като длъжници.

Как ще се промени раз-
мерът на междуфирме-
ната задлъжнялост до 
края на годината? 

 Със сигурност ще се 
увеличи. През последните 
години тя нараства с по 
3040% на година. Само за 
сравнение БВП се увелича-
ва с по 35%. Предполагам, 
че до края на годината общо 
фирмената задлъжнялост, в 
която включваме задълже-
нията към банки и банкови 
институции, на държавата 
към частния сектор, както 
и между самите фирми, 
ще се увеличи поне с 20% 
и ще достигне около 240 
млрд. лв. 

Предполагам, че тази 
между фирмите ще нарас-
не със същия темп, ако не 
и повисок. В същото време 

▶

ват да получат парите си 
не само по съдебен път, но 
и като обявяват имената 
на длъжниците си в но-
восъздадения електронен 
регистър debtnet.bg. За съ-
жаление вече са минали 4 
месеца, откакто компанията 
е въвела информация за 
компаниите, от които чака 
пари, но нито една не се е 
“засрамила” и не е решила 
да погасява задълженията 
си. В момента в регистъра 
има около 900 длъжника, 
като около 100 са се раз-
платили с кредиторите си, 
показва статистиката на 
debtnet.bg. 

От Българската стопанска 
камара (БСК) също напра-
виха “черен списък”, но 
вече за дълговете на дър-
жавата към фирмите. Вече 
са регистрирани задълже-
ния в размер на 584 млн. 
лв. само на държавата, без 
общините и без забавените 
плащания на ДДС, комен-
тира за в. “Пари” Божидар 
Данев, председател на БСК. 
Според него реалният им 
размер е към 1.52 млрд. 

лв. Има предприятия, които 
не заявяват сумите, които 
чакат от държавата, защото 
се опасяват, че няма да по-
лучат обществена поръчка, 
смята Данев. 

Може и по-лошо
Единствената нотка опти-
мизъм към момента е, че 
всъщност може и полошо. 
За съжаление обаче до края 
на годината междуфирме-
ната задлъжнялост ще се 
увеличи, очакват наблюда-
телите на пазара. 

Общата междуфирмена 
задлъжнялост през 2009 
г. по данни на БСК е око-
ло 200 млрд. лв. От тях 
близо 6070 млрд. лв. са 
дълговете към банки, около 
2 млрд. дължи държавата 
на фирмите, а останалите 
120130 млрд. са си чиста-
та фирмена задлъжнялост, 
показват проучванията на 
камарата. 

През 2010 г. общата за-
длъжнялост ще се увеличи 
с темпа, който наблюдаваме 
през последните години 
и ще достигне не помал-
ко от 230 млрд. лв., смята 
Данев.

Подобна е и прогнозата 
на изпълнителния дирек-
тор на debtnet.bg Влади-
мир Георгиев, който очаква 
промяната на годишна база 
в края на 2010 г. да е около 
20%, или да се достигне 
задлъжнялост от 230240 
млрд. лв.

През първите месеци на 
годината силно се усети 
липсата на оборотни сред-
ства и натрупаните задъл-
жения от минали периоди. 
Очакваме, че за първото 

полугодие на 2010 г. меж-
дуфирмената задлъжнялост 
ще се увеличи с 10%, комен-
тира за в. “Пари” Слав На-
ков, ръководител на отдел 
“Събирания” в “Кофас Бъл-
гария”, част от международ-
ната група Coface, световен 
лидер в информацията и 
управлението на вземания. 
Според него все още е рано 
да се прогнозира какво ще 
се случи през втората по-
ловина на годината, но като 
цяло очакванията му са за 
ръст на годишна база.

Оказва се, че един непред-
виден фактор също влияе 
върху задълбочаването на 
проблема. Под заплахата за 
увеличаване на ДДС став-
ката фирмите отлагат фак-
турирането на плащанията 
по сделките си, коментира 
за в. “Пари” председателят 
на Българската търговско
промишлена палата Цве-
тан Симеонов (повече на 
стр. 7).

Какво  да се направи
Междуфирмената задлъж-
нялост до голяма степен 
се увеличи заради влоша-
ването на икономиката и в 
същото време точно поради 
тази причина сега е потруд-
но отвсякога да се преборим 
с нея. Държавата трябва да 
се разплати с бизнеса, при-
зовава Данев. Това, което 
може да направи бизнесът, 
пък е да бъде повнимате-
лен в бъдеще  да преце-
нява кредитния риск, да 
реагира максимално бързо 
и да предвиди застраховка 
“Кредитен риск”, съветват 
от “Кофас България”. 

Дарина Черкезова

снимка марина анГелОВа

Проучване
84% от 
длъжниците 
нямат пари

Въпреки влошаването 
на икономическите усло-
вия  структурата на 
задлъжнялостта в Бълга-
рия остава без изменение 
през 2009 г., отчитат от 
“кофас България”.

84% от просрочените 
плащания са заради непла-

▶

▶

тежоспособност на длъж-
ника, 15% са оспорваните 
задължения и под 1% от 
закъсненията се дължат 
на фалити, отчитат 
оттам.

В регионален и световен 
мащаб съотношението 
е различно - просрочията 
поради неплатежоспособ-
ност са съответно 83 и 
57%, оспорвани задължения 
- 3 и 8%, и неплащане пора-
ди фалит на длъжника - 14 
и 35%.

▶
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Списъкът на длъжниците     нараства Строителният бранш 
иска нови поръчки
Най-големи затрудне-
ния заради задлъжня-
лостта имат в строи-
телството и транспорта

 
Държавата трябва да се раз-
плати с бизнеса, защото 
ако тя дължи пари на една 
фирма, и фирмата от своя 
страна изпитва затруднения 
и не може да се разплати 
със своите поддоставчици. 
Всичко е навързано по вери-
гата, коментира за в. “Пари” 
Иван Бойков, изпълните-
лен директор на Камарата 
на строителите. По думите 
му освен да се разплати с 
фирмите, държавата трябва 
да обяви и нови обществе-
ни поръчки, с което да се 
налеят свежи средства в 
строителния бранш. Това е 
политиката, която се следва 
и от Обама, и от Меркел, 
това е изходът и за Бълга-
рия, казва Бойков. Той обаче 
не е оптимист и не очаква 
магическо разрешаване на 
проблемите, свързани със 
задлъжнялостта до края на 
годината.

Най-пострадалите
Сред най-силно засегнатите 
от фирмената задлъжнялост 
са секторите строителство и 

транспорт, отчитат от “Кофас 
България”. Сред най-постра-
далите са и селското стопан-
ство, текстилът и тежката 
промишленост. В региона 
на Източна Европа най-рис-
ковите сектори по забавени 
плащания са селско стопан-
ство, електрооборудване, 
химическа промишленост 
и автомобилопроизводство, 
отчитат от Coface.

Днес, утре, 
вдругиден
Сроковете за изплащане на 
задълженията стават все 
по-разтегливо понятие в 
бизнеса. Доставчиците на 
веригите хранителни ма-

газини споделят, че вече са 
обект на нова форма на ре-
кет. Ако преди от магазините 
се пазаряха за цените, сега 
правят това и по отношение 
на сроковете за разплащане. 
Казват ни, че ако искаме да 
получим парите в срок, ще 
трябва да се съгласим на 
по-малко, коментират дос-
тавчици.

Ако през 2008 г. плаща-
нията са забавяни средно 
между 60 и 90 дни, през 2009 
г. този срок е почти двойно 
по-дълъг - между 120 и 150 
дни, отчитат от “Кофас Бъл-
гария”. Според наблюдения-
та им тази тенденция ще се 
задържи и през 2010 г. 

Междуфирмената задлъжнялост ще се увеличи         поне с 20%
Интервю Владимир Георгиев, изпълнителен директор на debtnet.bg

Цените
10 лв. за 
проверка на 
длъжник

Таксата за въвеждане 
на данни в регистъра на 
длъжниците debtnet.bg е 
20 лв., като за тази сума 
кредиторът може да въве-
де информация за имената 
на всички свои длъжници 
независимо от броя им, 
размера на задълженията 
им и срока, откогато те 
са дължими.

За да се гарантира, че 
информацията в регистъ-
ра е актуална и обектив-

▶

▶

на, кредиторът изпраща и 
писмени документи с под-
пис и печат, които се про-
веряват от служители на 
debtnet.bg.

При изплащане на задъл-
женията фирмата кре-
дитор е длъжна да заличи 
информацията за доско-
рошния си длъжник, като 
за това не се заплащат 
такси.

За хората, които искат 
да получат информация 
от регистъра, има тари-
фи, които варират от 
10 лв. за проверка на един 
длъжник до 500 лв. за про-
верка на 100, т.е. по 5 лв. 
на длъжник. 

▶

▶

за БВП се очаква да се уве-
личи само с 0.1%.

Какъв е размерът на ин-
вестицията, която сте 
направили в проекта? 
Как се печели от него?

- Инвестицията все още 
е сравнително малка и е 
свързана с разработването 
на софтуерния продукт от 
компанията майка Debtnet 
International, която всъщ-
ност е специализирана в 
разработването на различни 
софтуерни продукти. 

Надяваме се, че през след-
ващите две години базата 
данни в debtnet.bg ще бъде 
разширена и вече ще мо-
жем да предлагаме не само 
справки, но и допълнител-
ни услуги като т.нар. scoring 
или точкуване. 

В Европа това се прави на 
база въведената информа-
ция за фирмата в различни 
регистри и дава възможност 
да се прецени дали тя ще 
може да покрива разходите 
си за искания кредит. Ще 
можем да изготвяме и рей-

▶

тинги на база по-обективна 
информация. Клиенти за 
подобни услуги ще бъдат 
банки, кредитни институ-
ции, лизингови дружества и 
застрахователни компании. 
Проектът ще печели и ще 
се самоиздържа именно 
от тези надстройки, пред-
назначени за финансовите 

институции. 

Кога смятате, че ще 
може да се случи това?

- Когато се съберат около 
20-40% от просрочените за-
дължения и предполагам, че 
до края на следващата годи-
на това може да се случи.

Дарина Черкезова

▶

     снимка емилия косТадиноВа
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ДДС остава 
20%, засега
ДДС остава на 20% и няма 
да бъде повишаван. Това 
каза председателят на БТ-
ПП Цветан Симеонов след 
срещата на Националния 
съвет за тристранно съ-
трудничество. По думите 
му никакви данъци няма 
да бъдат пипани до края 
на тази година. Това е 
обещал финансовият ми-
нистър Симеон Дянков. 
Вицепремиерът заяви, че 
ако той не се справи, ще 
си подаде оставката, каза 
още Симеонов. 

Мерки в две стъпки
Симеонов уточни, че пра-
вителството ще предпри-
еме две ключови мерки 
за стабилизирането на 
бюджета. Едната е 20% 
съкращаване на админи-
стративните разходи, а 
другата е реализиране 
на икономии. Бизнесът 
е много доволен от тази 
среща. Ще съдействаме 
на правителството да се 
повишат приходите в бю-
джета, допълни той.

Зам.-министърът на фи-
нансите Владислав Го-
ранов ни представи убе-
дителни цифри, както и 
цялостна програма за съ-
кращаване на публичните 
разходи. Ние няма да се 
месим в работата на каби-
нета, но имаме някои пре-
поръки, каза Симеонов. 
По думите му съкраще-
нията в администрацията 
трябва да са сред онези, 
които са извършвали на-
рушения и престъпления. 
Той каза, че е много ва-
жно правителството ясно 
да обясни на държавните 
служители, че съкратени 
ще бъдат само онези, ко-
ито нищо не са работили, 

защото се наблюдавал се-
риозен стрес сред чинов-
ническия апарат.

Предложения
БТПП изпрати до прави-
телството още няколко 
антикризисни мерки, ко-
ито да бъдат включени в 
плана. Сред тях са съкра-
щаване на администра-
цията и на разходите за 
нея. Ако се налага, и цели 
звена нека бъдат орязани, 
посочват от бизнеса. 

Разчети
В бюджета за тази година 
са предвидени малко над 
8 млрд. лв. за публична 
администрация при 6.8 
млрд. лв. през минала-
та. По нищо не личи да 
има реално съкращаване 
в публичния сектор, как-
то обеща правителство-
то, посочват от палатата. 
Бизнесът иска разходи-
те по това перо да бъдат 
намалени поне до нива-
та от миналата година. 
Много фирми се оплакват, 
че вършат работата на 
служителите в админи-
страцията, показват про-
учванията на БТПП сред 
бизнеса. В плановете за 
бюджет 2010 се съгласява-
ме с 41.3% преразпределе-
ние на брутния вътрешен 
продукт при 38% през 
миналата година. Къде 
отидоха онези 35%, които 
обеща ГЕРБ в предизбор-

ната си програма, попита 
Симеонов.

Ефект на бумеранга
От БТПП ще продължат 
да настояват и за изпъл-
нение на обещаното из-
плащане на пълния размер 
на задълженията към биз-
неса по вече изпълнени 
проекти. Нещо, което все 
още не се случва, обясни 
Симеонов. Добър сигнал 
е започналото търсене на 
нарушители в админи-
страцията при усвояване 
на европейски пари, но се 
получава обратен ефект 
- сега имаме чиновници, 
които не правят нищо, за 
да не сгрешат. Това няма 
да доведе до усвояване на 
европейските пари, посо-
чиха от БТПП. 

В тази връзка от палата-
та ще предложат на пра-
вителството след първа-
та вълна на наказания в 
администрацията заради 
установени нарушения да 
предприеме такива и за 
онези служители, които не 
са правели нищо и заради 
бездействието им парите 
не са усвоени в срок.

Болничните остават 
на заден план
Цветанов уточни, че бол-
ничните не са най-страш-
ният въпрос в момента. 
По думите му, каквото 
и решение да се вземе, 
мярката трябва да важи до 
края на годината. Послед-
ното предложение беше 
работодателите да пое-
мат разходите по първите 
три дни от болничните на 
50%, така че да няма ден, 
в който работникът да не 
получава пари.

Биляна вачева

Правителството ще съкращава 
административните разходи с 
нови 20%

Орязване на администрацията 
е най-сигурната мярка
Съкращаване на дър-
жавната администрация, 
а не вдигане на данъци, е 
най-бързата и сигурна ан-
тикризисна мярка, която 
правителството трябва да 
предприеме. Вдигането 
на ДДС ще има далеч 
повече негативни ефекти, 
които правителството не 
оценява. 

Подобна мярка ще 
доведе до увеличаване 
на сивата икономика, 
не-внасяне на осигури-
телни вноски и корпо-
ративни данъци, сви-
ване на потреблението. 
Математическите сметки 

Цветан Симеонов,
председател на БТПП

Преди 
вдигането 
на данъците 

трябва да се 
изчерпат всички 
други мерки

Банките и фирмите не са наясно 
какво ги очаква до края на 2010 г.
Българската стопанска 
камара е против увели-
чението на ДДС сега, без 
значение с колко. Иконо-
миката има много ниска 
ликвидност, почти нулев 
финансов ресурс и ситу-
ацията не е подходяща за 
вдигане на данъци.

Покачването на този 
косвен данък на практика 
ще блокира допълнително 
икономиката, няма да има 
производство и съответно 
постъпления от ДДС. Това 
ни кара да мислим, че 
дори ще има допълнител-
но източване и укриване 

Божидар Данев, 
председател на БсK

Вдигането 
на ДДС ще 
провокира 

допълнително 
укриване на данъци

на ДДС. Илюзията, че ще 
се повиши приходната 
част, заради което се иска 
вдигането, е напразна. 

Самият аз през фев-
руари предложих да се 
увеличи ДДС, за да можем 
да генерираме приходи, 
но тогава икономическата 
ситуация беше друга. 

Сега само с говоренето, 
че ДДС се повишава 
или не се повишава, се 
всява не-стабилност сред 
фирмите и банките, което 
никак не е добро за прео-
доляване на кризата.

Натискът върху фирмите е голям
Повишаването на 
ДДС ще свие сериозно 
вътрешното потребление 
и намали производител-
ността на предприятията. 
Сега е най-неподходящи-
ят момент за вдигане на 
данъка. 

Натискът върху 
фирмите е изключител-
но голям. Те се борят за 
оцеляването си в тези 

Георги Прохаски,
председател на Центъра за 
икономическо развитие

 Докато вицепремиерът Симеон Дянков уверяваше бизнеса и синдикатите, че                                       няма да вдига данъците, премиерът Бойко Борисов откри строителството на 
Лот 2 на магистрала "Тракия" (подробности на стр. 12)  снимки ReuteRs

▶

6.3
▶ млрд. лв. е фискалният 
резерв към 31 март тази 
година

на правителството за 
увеличаване на приходите 
с около 400 млн. лв. при 
2% по-висока ставка не са 
приложими.

Увеличението на 
каквито и да било данъ-
ци ще има допълнителен 
мултиплициращ отрица-
телен ефект и ще бъде 
лош сигнал към всички 
инвеститори - български 
и чужди. Може и да се 
наложи вдигането на 
някои налози, но ние не 
сме склонни на никакви 
компромисни варианти, 
докато не се изчерпат 
всички други мерки.

икономически условия 
и всякакъв допълните-
лен натиск върху тях е 
противопоказен в тези 
условия.

Ако се повиши ДДС, 
това ще доведе до пови-
шаване на инфлацията, 
до допълнителен натиск 
върху бизнеса и по-нисък 
икономически растеж за 
годината. 

Ако се 
повиши 
ДДС, това ще 

доведе до скок на 
инфлацията
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Приходи може да дой-
дат от допълнително 
намаляване на адми-
нистрацията
Много пъти публично съм 
заявявал, че не одобрявам 
вдигането на ДДС и смятам, 
че бюджетните разходи мо-
же да се съкратят допълни-
телно. Това каза зам.-пред-
седателят на бюджетната 
комисия в парламента Стоян 
Мавродиев (ГЕРБ) след се-
минар на тема „Норвежкият 
модел за единен финансов 
надзор”, организиран от фи-
нансовото министерство.

По-малкото зло
Ако вдигането на ДДС е 
единствената мярка, за да се 
закрепи бюджетът, тя е по-до-
брата, отколкото да се пипат 
преки данъци, уточни той. 

Според Мавродиев има 
много реформи, които може  
да дадат положителен ре-
зултат за бюджета веднага, 
такива са съкращаването на 
излишни разходи, структури 
и неефективни системи. Той 

Депутати от ГЕРБ са 
против повишението 

 Администрацията би могла да бъде съкратена с 
още 10%, каза Стоян Мавродиев  снимка  боби тошеВ

▶

 Докато вицепремиерът Симеон Дянков уверяваше бизнеса и синдикатите, че                                       няма да вдига данъците, премиерът Бойко Борисов откри строителството на 
Лот 2 на магистрала "Тракия" (подробности на стр. 12)  снимки ReuteRs

▶

уточни, че администрацията 
би могла да бъде съкратена с 
още 10%, както и да се пови-
ши нейната ефективност. 

Разумът ще надделее
Сигурен съм, че Минис-
терството на финансите и 
правителството работят се-
риозно и анализират внима-
телно всички хипотези както 
за увеличение на ДДС, така 
и за запазване на настоящата 

ставка, допълни Мавродиев. 
Той е убеден, че кабинетът 
ще вземе разумно решение.

Преди седмица предсе-
дателят на бюджетната ко-
мисия Менда Стоянова съ-
що коментира, че е против 
вдигането на ДДС. Тогава 
тя уточни, че се надява да 
се намери друг начин за 
попълването на приходната 
част на бюджета. 

Биляна вачева

Работодатели уведомяват НАП за 
командировани служители в ЕС
От началото на май работо-
дателите трябва да уведомя-
ват предварително НАП, ако 
изпращат в командировка 
свои служители в държави 
от ЕС. Това се налага зара-
ди промяна в регламентите 
на Европейската общност в 
областта на координацията 

на системите за социална 
сигурност на държавите 
членки.  

Новото изискване е свър-
зано с коректното издаване 
на удостоверения от НАП за 
приложимото законодател-
ство в случаите на команди-
роване. Това удостоверение е 

необходимо на служителя, за 
да докаже, че се осигурява в 
България и не е задължен да 
плаща осигурителни вноски 
в съответната държава от 
ЕС. Документът се представя 
пред чуждия работодател, 
или пред приходните власти 
в съответната държава.

Дефицитът стигна 
1.7 млрд. лв. 
Приходите от ДДС  
за първото тримесечие 
намаляват с 606 млн. лв.

Към края на март бюджетни-
ят дефицит се е увеличил до 
1.669 млрд. лв., съобщиха от 
Министерството на финан-
сите. На месечна база само 
за март дупката в хазната е 
270.9 млн. лв. Данните от 
предходните два месеца по-
казват, че ръстът на дефицита 
се забавя. През януари и фев-
руари той отчита увеличение 
от по 900 млн. лв., а през март 
скокът е 300 млн. лв. 

Миналата седмица финан-
совият министър Симеон 
Дянков каза, че по пред-
варителни данни за април 
бюджетът ще се балансира. 
Това обаче ще стане ясно 
на 30 май, когато ще бъдат 
публикувани официалните 
данни на финансовото ми-
нистерство.

Каква е  
ликвидността
Приходите в бюджета за 
първите три месеца на годи-
ната са 5.171 млрд. лв., което 
е 19.5% от планираните за 
годината. Разходите са 5.569 
млрд. лв., или 26% от годиш-
ния разчет. 

Данъчните постъпления, 
включително приходите от 
осигурителни вноски, са 
4.182 млрд. лв. От преки 
данъци в хазната са постъ-
пили 1.077 млрд. лв., сочат 
данните на финансовото 
министерство.  Приходите 
от ДДС са се понижили с 
606.2 млн. лв. на годишна 
база. Към края на март 2010 
г. те са  995.3 млн. лв. Спа-
дът на приходите от този 
косвен данък е резултат от 
по-малкото(с 18.5%) сделки 
с ЕС, се посочва в съоб-
щението на финансовото 
министерство.

Други пера
Постъпленията от акцизи 
към 31 март 2010 г. са  701.6 
млн. лв., като изпълнението 
спрямо разчета за годината 
е 15.3%. Приходите от мита 
възлизат на 20.8 млн. лв., 
или 15.1% от разчетените за 
годината. Приходите от дру-
ги данъци са 190.9 млн. лв. 
От социалноосигурителни и 
здравни вноски за първото 
тримесечие на 2010 г. са по-
стъпили 1.195 млрд. лв. 

Фискалният резерв е 6.4 
млрд. лв. към 31 март 2010 
г. По закон той не трябва да 
пада под 6.3 млрд. лв.

Биляна вачева
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Спадът на икономиката за 
първото тримесечие на го-
дината ще бъде 3%. Това 
прогнозира председателят 
на Центъра за икономиче-
ско развитие (ЦИР) Георги 
Прохаски. В края на годи-
ната ще има положителен 
растеж от 1%, прогнозираха 
още от ЦИР. България е на 
път да преодолее първата 
циклична криза от новата си 
история, каза Прохаски. 

Първите положител-
ни сигнали
От началото на годината се 
появиха сигнали, че българ-
ската икономика преодоля-
ва най-тежките времена, 
обясни Георги Прохаски. 
Второто тримесечие на го-
дината ще бъде разделено 
между спад и начало на 
възстановяването, което 
ще започне именно тогава, 
коментира председателят 

на ЦИР. Възстановяването 
ще бъде бавно и с ниски 
темпове, допълни той. 

Инфлацията в края на 
годината ще бъде около 
2-3%, обясниха от ЦИР. Ос-
новните проинфлационни 
фактори ще бъдат проме-
ните в цените на горивата 
на международните пазари 
и промените в администра-
тивно регулираните цени 
у нас. До края на годината 

потребителските цени у нас 
ще растат бавно. Причината 
за това е сериозният натиск 
от страна на международни-
те цени, посочиха от ЦИР.

По-малко  
инвестиции
Новата динамика в иконо-
мическата обстановка се 
дължи на нарастване на из-
носа и промишленото про-
изводство, обясни Прохаски. 

Подобрената картина при 
износа ще повлияе поло-
жително на дефицита по 
търговското салдо, като той 
ще бъде два пъти по-нисък, 
посочиха от ЦИР. 

Въпреки раздвижването 
2010 г. ще остане лоша за 
определени сектори. Спа-
дът в преките чуждестранни 
инвестиции ще бъде близък 
до този от третото тримесе-
чие на 2009 г., когато беше 

36.5%. Така в края на годи-
ната те ще бъдат между 2 и 
2.5 млрд. EUR, прогнозира-
ха от ЦИР. Година по-рано 
те бяха в размер на 2.8 млрд. 
EUR. Въпреки негативни-
те отражения на кризата, 
особено през първите две 
тримесечие на годината, в 
страната няма да има без-
работица над 10%, посочи 
Прохаски. 

Радослава Димитрова

pari.bg  Вторник 4 май 2010

Положителни сигнали в развитието на икономиката показват,  
че България вече преодолява първата си циклична криза 

ЦИР: В края на годината ще 
има 1% икономически ръст

Действия
Проблемите, 
които трябва  
да се решат

Едно от най-важни-
те неща, които тряб-
ва да бъдат направени 
за по-бързо излизане от 
кризата, е подобряване 
на инфраструктурата, 
образованието и здраве-
опазването.

агресивна иновационна 
политика във всички сек-
тори, както и използва-
не на възможностите на 
българската наука също 
биха допринесли за подо-
бряване на икономиката 

▶

▶

на страната.
Много са важни държав-

ната подкрепа и регули-
рането на развитието 
на туризма, посочиха от 
ЦИР. Трябва да се поми-
сли за министерство или 
друга структура, която 
да подпомага развитието 
на туризма. 

нужна е и политика за 
по-добро усвояване на 
средства от Европейския 
съюз, както и дългосрочна 
политика за стимулира-
не на земеделието и фер-
мерството. 

Държавната политика 
в областта на енергети-
ката трябва да бъде по-
целенасочена и ясна. 

▶

▶

▶

Факти
Защо растежът 
през 2010 г.  
ще бъде бавен

Възстановяването на 
икономиката през 2010 г. 
ще бъде бавно. Причина 
за това, от една страна, 
е изчерпана възможност 
за растеж на пазара на 
недвижими имоти, а от 
друга, недостатъчното 
развитие на съвременно-
то промишлено производ-
ство, обясняват от ЦИР. 
За по-голям икономически 
растеж трябва полити-
ка, която да е насочена 
към промишлеността. 

▶
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▶ процента е делът на 
енергията от вятърни и 
фотоволтаични центра-
ли в структурата на раз-
ходите по видове енергия
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Лекарите оцениха Анна-Мария 
Борисова като „диалогична”
БЛС поиска 250 млн. 
лв. повече в бюджета 
на касата

Българският лекарски съюз 
(БЛС) предложи бюджетът 
на здравната каса да бъде ак-
туализиран с от 200 млн. до 
250 млн. лв. до края на този 
месец. Става дума за пари от 
резерва на бюджета на каса-
та. Предложението беше на-
правено на първата работна 
среща на представители на 
БЛС с новия здравен минис-
тър Анна-Мария Борисова. 
Тя твърдо ни обеща, че ще 
направи всичко възможно 
мярката да бъде реализи-
рана, каза председателят на 
БЛС Цветан Райчинов. 

Борисова не застана 
пред журналисти
Самата Борисова обаче не 
пожела да застане пред 
журналистите, за да защити 

становището си. Средствата 
следва да гарантират рит-
мичното и навременно раз-
плащане с изпълнителите на 
здравни дейности, допълни 
Райчинов. Във връзка с то-
зи проблем преди по-малко 
от месец лекарите в цялата 
страна протестираха. Не-
доволството им се изрази в 
това, че за няколко часа в 
Деня на здравето - 7 април, 
болниците не правеха пла-
нови операции, а джипитата 
не преглеждаха пациенти 
и не издаваха рецепти за 
безплатни лекарства.

Ако бюджетът на касата не 
бъде актуализиран до края на 
май обаче, думата ще имат 
самите лекари. Райчинов 
не се ангажира с конкретни 
действия от страна на лекар-
ския съюз. Аргументът му 
бе, че организацията „самос-
тоятелно не решава каквото 
и да било”.

Трябва да опровергая и 

БСК: Правителството 
надува енергиен балон
Трябва да има приви-
легии за изграждане 
на ВЕИ за собствена 
консумация

През последните 10 годи-
ни се водеше погрешна 
икономическа политика, 
заради която се деформи-
раха структурата на инвес-
тициите и портфейлите на 
банките, а сега се подготвя 
нов, този път „енергиен 
балон”. Това коментира Бо-
жидар Данев, председател 
на Българската стопанска 
камара (БСК). Заради при-
вилегиите за изграждане 
на ВЕИ в момента се при-
влича невероятно количе-
ство спекулативен капитал, 
както беше преди време в 
строителния сектор, казва 

той. По думите му трябва 
да има преференции не 
само за производители на 
зелена енергия с търговска 
цел, но и за индустрия-
та и домакинствата, които 
я използват за собствени 
нужди. Това също може 
да помогне за постигане 
целта да имаме 16% дял 
на ВЕИ към 2020 г., смятат 
от БСК.
 
оскъпяване  
на енергията
Трябва да се има предвид, че 
делът на енергията от вятър-
ни и фотоволтаични централи 
е минимален - около 0.3%, но 
за сметка на това те участват 
с около 2.1% в структурата на 
разходите по видове енергия, 
казва Данев. 

Изчисления на камарата 
показват, че заради префе-
ренциалните цени за изкупу-
ване на ВЕИ енергия, но съ-
що така и заради сключените 
договори за производство на 
енергия от централите „Ма-
рица-изток” и при отчитане 
на цените за закупуване на 
квоти CO2 енергията ще 
се оскъпи с 30 до 85% в 
средносрочен план. За ин-

▶ Председателят на лекарския съюз Цветан Райчинов (вляво) пристигна със свои 
колеги на среща с новия здравен министър Анна-Мария Борисова 
 снимка емилия костадиноВа

дустрията увеличението за 
периода 2010-2015 г. ще е с 
33%, а към 2020 г. с 53.8%. 
Цените за населението ще 
скочат с 29% към 2015 г. и с 
46.7% към 2020 г. при суб-
сидиране на цената и с 85% 
без субсидии. 

Предложения  
за реформи
От БСК имат и няколко 
предложения за избягване 
на лошия сценарий с по-
скъпа и зле диверсифици-
рана енергийна структура. 
Оттам предлагат преферен-
циите за енергия от биома-
са, отпадъци и водна енер-
гия да се изравнят с тези от 
вятър и слънце. Друга идея 
е свързана с приемането на 
териториален принцип за 
разположението на ВЕИ, 
така че да няма струпване 
на проекти на едно място. 
Заради този дисбаланс ня-
кои от енергийните друже-
ства имат много по-големи 
разходи за присъединяване 
към енергийната мрежа. 
От камарата предлагат тези 
разходи всъщност да са за 
сметка на инвеститора.

Дарина Черкезова

"За" съм да бъде  
ползван резервът
Има начини и форми 
оперативният резерв 
от бюджета на здравната 
каса да бъде ползван, 
когато е необходимо. 

Ситуацията със 
закъснелите плащания 
на лекарите изисква 
прилагането на такава 
мярка.  

Д-р Лъчезар иванов,
председател на здравната  
комисия към парламента

премиера, и себе си относно 
това дали Анна-Мария Бо-
рисова е диалогична и кому-
никативна. Определено, да, 
коментира Райчинов. БЛС 
и здравната министърка са 
постигнали съгласие по над 
90% от исканията на съюза. 
В това число и проблемът 
със затварянето на някои 
болници в страната. Твърдо 
остава решението лечебните 
заведения, които не може 
да осъществяват болнична 
помощ, да не бъдат закри-
вани принудително. Те ще 
бъдат преструктурирани в 
заведения за долекуване или 
доболнична помощ. Вече 
са готови 4 нови пътеки за 
долекуване, каза още Рай-
чинов. Кои са те, обаче не 
стана ясно. 

Състоянието  
на болниците
Получени са поисканите 
данни за състоянието на 
болниците във всички об-
ласти - възрастов състав 
на населението в региона, 
ниво на заболеваемост, брой 
легла, налична апаратура, 
сертифицирани специали-
сти. Данните ще залегнат 
в изработваната актуали-
зирана национална здрав-
на карта и ще представят 
реалната картина във всяка 
област. В напреднал етап 
на подготовка са 32 меди-
цински стандарта, като вече 
са готови 46, съобщиха от 
пресцентъра на здравното 
министерство. Цялостният 
мониторинг на състоянието 
на болниците щял да бъде 

готов до една седмица.
На срещата между пред-

ставителите на БЛС и ми-
нистър Борисова е било 

постигнато съгласие и по 
въпроса с електронните 
здравни карти. От съюза 
преговаряли с Борисова те 

да станат задължителни за 
всички български граждани 
до края на тази година.

Елена Петкова
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На опашка за Expo 2010 в Шанхай
Над 433 000 души посетиха 
World Expo в Шанхай през 
първите два дни от открива-
нето му въпреки горещото 
време. През първия ден по-
сетителите са били 207 000, 
а на 2 май те са били със  
17 900 души повече.

Почти 128 000 души са 
се наредили на входовете в 
5 ч сутринта местно време 
според организаторите. От 
вчера те отделиха специ-
ална врата за хора над 70 
години и издигнаха повече 
покрити места за отдих. 
Желаещите да влязат чакаха 
30-40 минути пред най-по-
сещаваните павилиони - на 
Австралия и Великобри-
тания. В деня на открива-
нето Китай раздаде 50 000 
безплатни пропуска за своя 
павилион, които свършиха 
преди 9 ч сутринта мест-
но време. Изложението ще 
продължи шест месеца и се 
очаква да бъде посетено от 
70 млн. души, или десет пъ-
ти повече от хората, отишли 
на олимпиадата в Пекин 
през 2008 г. 

Най-скъпото  
изложение
Китай обяви, че е изхарчил 
4.2 млрд. USD за подготов-
ката на тазгодишното най-
голямо световно изложение. 
Сумата е два пъти повече 
от тази за олимпийските 
игри в Пекин. Това е най-
скъпото изложение досега. 
Местните медии съобщиха, 
че истинската стойност въз-
лиза на почти 58 млрд. USD. 
Има се предвид, че Шанхай 
отдели 45 млрд. USD да 
оправи инфраструктурата 
на града, като построи най-
дългото метро в света (420 

Индексът на деловата 
активност отбеляза 
ръст за седми пореден 
месец 
Активността в страните с 
единната валута е нарасна-
ла през април с най-бързи 
темпове от юни 2006 г. При-
чината е в производството, 
което отбеляза десетгоди-

шен връх, според изслед-
ване на Markit Economics, 
публикувано вчера. Инде-
ксът на деловата активност 
в производството се е качил 
до 57.6 пункта през април 
спрямо 56.6 през март. За 
седми пореден месец стой-
ността му е над 50, което 
е сигнал за нарастване на 
активността. 

Измерителят за фабрич-
ното производство достига 
най-високо ниво от юни 
2000 г. Увеличаването на 
броя на поръчките (вклю-
чително и тези за износ) 
е знак, че производството 
ще продължи да нараства и 
през следващите месеци. 

Обемът на произведена-
та продукция е скочил с 

рекордни стойности в Гер-
мания и Австрия, но се 
забелязва увеличаване и 
в останалите страни, като 
Испания и Ирландия, две 
от най-засегнатите от кри-
зата държави в еврозона-
та. Гърция е единствената 
икономика, която е отчела 
свиване, макар и по-малко, 
отколкото през март.

Изложението събра 433 000 желаещи през първите два дни

Производството в еврозоната расте

Любопитно
История на 
световните 
изложения  

Началото е сложено 
през 1851 г. със световния 
панаир в Лондон, където 
основната атракция е 
бил Кристалният дворец 
(Crystal Palace), построен 
специално за събитието 
от метал и стъкло.

там са били показани 

▶

▶

богатствата и техноло-
гическата мощ на евро-
пейските индустриални 
държави. 

Емблематични кон-
струкции са били издига-
ни специално за световни 
изложения, между които 
статуята на свободата, 
Айфеловата кула и Косми-
ческата игла в сиатъл. 

сега изложенията са раз-
делени на две категории: 
световно (като това в 
Шанхай) и специализирани 
изложения. 

▶

▶

Помощта за Гърция включва и нов банков фонд
Сумата 10 млрд. EUR 
е заделена от общия 
спасителен пакет 
Планът за спасяването на 
Гърция, гласуван в неделя от 
ръководителите на Европей-
ския съюз и Международния 
валутен фонд, предвижда и 
създаването на подкрепящ 
фонд за националните банки 
на страната на стойност 10 
млрд. EUR. 

Целта на фонда е да осигу-
ри по-добра капитализация 
на гръцките банки във вся-
какви ситуации, коментира 
зам.-директорът на комисия-
та по икономически въпроси 
към ЕК Серваас Дероос. 

Комисарят по икономиче-
ските и паричните въпроси 
на ЕС Оли Рен обяви  на 
пресконференция в Брюк-
сел, че средствата за фонда 
са заделени от общия па-
кет за Гърция на стойност 
110 млрд. EUR. Стъпката се 
предприема като начин за 
обезпечаване на необслуж-
ваните кредити, които се 
очаква да се увеличат при 
свиването на икономиката. 

Новоучреденият фонд ще 
работи в тясно сътрудни-
чество с националната банка 
на Гърция Bank of Greece, 
която ще назначи незави-
сими експерти, а ЕЦБ ще 
посочи наблюдателите.

Исландия няма да спре 
да обслужва дълговете си
При подобна на 
Гърция ситуация 
страната избягна 
фалита, защото не 
беше въвела еврото

Една от причините Ис-
ландия, която преди Гър-
ция бе най-засегнатата от 
кризата западна държава, 
да избегне колапса, завла-
дял балканската страна, е, 
че имаше своя собствена 
валута, обяви исландски-
ят финансов министър 
Стейнгримур Сигфусон. 
Положението, в което се 
намират двете страни, е 
съвсем различно. Гърция 
си има евро и може да се 
спори дали това е добре 
за нея в момента или не, 
добави Сигфусон. 

Кризата в Исландия за-
почна в края на 2008 г., 
когато трите най-големи 
банки в страната фалираха 
и исландската крона се 
обезцени с 80% спрямо 
еврото. 

Сравнение
Миналата година иконо-
миката се сви с 6.5% и се 

очаква тази година да се 
свие с още 3.4%, преди да 
тръгне към растеж през 
2011 г. Застраховките сре-
щу риск за Исландия се 
свиха до 376.4 базисни 
пункта на 30 април тази го-
дина спрямо 817.5 година 
по-рано, показват данни от 
Bloomberg. Заради спеку-
лациите около финансовия 
колапс на Гърция застра-
ховката срещу риск на юж-
ната ни съседка също на 
30 април бе 718.5 срещу 
156.2 пункта предишната 
година. 

Според Moody’s Investors 
Services задълженията на 
Исландия по заема Icesave 
възлизат на 160% от ней-
ния БВП. За сравнение 
дългът на Гърция е равен 
на 115% от брутния й въ-
трешен продукт. 

Въпреки големите за-
дължения няма опасност 
Исландия да спре да об-
служва заемите си. Дори 
мисля, че няма да се въз-
ползваме от целия размер 
на договорената помощ от 
Международния валутен 
фонд, коментира Сигфу-
сон. 

Хора се наредиха на опашка пред входа на изложението от 5 ч сутринта местно 
време
▶

км), два нови терминала на 
летището и алея за разход-
ки в историческата част на 
града на стойност 700 млн. 
USD, като и нови пътища, 
паркове и мостове. Площ-
та, на която е разположено 
изложението, е два пъти 
по-голяма от княжество 
Монако и 20 пъти по-голя-
ма от последното световно 
изложение в испанския град 
Сарагоса през 2008 г. Пло-
щадката се простира на 5.3 
кв. км от двете страни на 
река Хуанпу.

очаквания 
Макар че само 5% от  
очакваните 70 млн. посе-
тители ще бъдат чужде-
нци, страната драстично 
затегна мерките за си-
гурност. Икономическа-
та полза от събитието се 
изчислява на 11.5 млрд. 
USD, или около 3.5 пъти 
повече от олимпиадата в 
Пекин. Събитието вече 
помогна за развитието на 
инфраструктурата на града 
за следващите 20 години. 
Шанхай дори се надява да 

затвърди репутацията си 
на основна дестинация и 
главен финансов център на 
Азия, след като миналата 
година надмина Хонконг 
по обем на икономическо-
то развитие. През 2009 г. 
брутният вътрешен про-
дукт на Шанхай нарасна с 
8.2%. За сравнение този на 
Ню Йорк се увеличи само 
с 0.9% през четвъртото 
тримесечие на миналата 
година след спад в седем 
поредни тримесечни. 

Екологичен аспект
Тазгодишното изложение 
твърди, че е първото зе-
лено експо, което не руши 
околната среда. В него е 
построена най-голямата 
в света слънчева електро-
централа, а за транспорт 
се използват превозни 
средства, които не из-
хвърлят вредни въглерод-
ни емисии. Въпреки но-
вовъведенията по-голяма 
част от допълнителните 
приспособления ще бъдат 
разрушени след края на 
изложението. 

сНимКи bloomberg

Фондът ще обезпечава необслужваните кредити в 
страната
▶
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Банките залагат на 
фиксираната лихва
трезорите вкарват нови механизми в надпреварата за клиенти
В борбата си за нови кли-
енти банките заложиха на 
нов механизъм - фиксира-
ната лихва. От началото на 
годината все повече финан-
сови институции предлагат 
кредити с фиксирана лихва 
в първите 1 или 2 години 
от периода на изплащането 
му. такива продукти вече 
обявиха СИБАНК, МКБ 
Юнионбанк, ПроКредит 
банк, Пиреос банк Бълга-
рия и др. 

Най-тежкият период от 
кризата, когато кредити-
рането се сви и интересът 
на нови клиенти почти из-
чезна, е отминал, обясниха 
банкови специалисти. Зато-
ва сега според тях банки-
те коригират политиката 
си, за да привлекат повече 

клиенти.

Търсене
Кредитоискателите оби-
чат да имат предвидими 
плащания по заемите си за 
по-дълъг период, обяснява 
Емил Вучков, директор 
„Продуктова и пазарна 
политика” в МКБ Юни-
онбанк. Според него в 
момента не е достатъчно 
просто да се рекламира 
един кредитен продукт, 
защото клиентите обръ-
щат внимание на добаве-
ните стойности за заемите 
- фиксирана лихва, застра-
ховки, намалена лихва за 
първата година.

Предложения
Фиксираната лихва не е 

откритие за нашия пазар. 
Първите предложения за  
нея бяха през 2005 г., обяс-
ни изпълнителният дирек-
тор на КредитЦентър ти-
хомир тошев. При кризата 
кредитите с подобни лихви 
изчезнаха, но от около 3 
месеца този тип кредити 
се завръщат, пояснява той. 
Повечето кредитни предло-
жения с фиксирана лихва са 
за една или 2 години, пока-
за проучване на в. „Пари”. 
Заемите с подобен лихвен 
процент са потребителски 
и ипотечни. Потребител-
ските кредити с фиксирана 
лихва са за много кратък 
срок, обикновено една го-
дина. те се рекламират с 
0% лихва, но по тях има 
такса за дадения период, 

коментира изпълнителният 
директор на КредитЦентър 
тихомир тошев. 

Тренд
Политиката на банките 
няма да се промени и те 
няма да обърнат лихвите 
от променливи на фикси-
рани за всички кредити и 
за целия период. такова 
е мнението на банкерите 
и кредитните експерти. 
Привлечените средства на 
банките рядко са по-дълги 
от година, което ги прави 
силно зависими от промени 
в пазарните лихви, обясни 
Петър Андронов, главен 
изпълнителен директор на 
СИБАНК. Ето защо е не-
логично банките да си поз-
волят дългосрочни кредити 

с фиксирана лихва, когато 
привлечените средства, с 
които ги финансират, може 
бързо да поскъпнат, допъл-
ни Андронов. Емил Вучков 
посочи, че това би довело 
до допълнителни високи 
разходи за хеджиране на 
тези портфейли от страна 
на банките.

Рисковано
трудно е да се предлага 
фиксирана лихва за дълги 
периоди, обяснява и ти-
хомир тошев. По думите 
му съществува голям риск. 
Предоставянето на заеми 
за повече от година или 
две носи сериозен лихвен 
риск за банките, тъй като за 
толкова дълги периоди е ес-
тествено пазарните лихве-

ни проценти да се променят 
многократно, коментира 
Петър Андронов. 

По-добри  
предложения
Кредити с фиксирана лихва 
се търсят, но е по-добре да 
се появят повече продукти 
със защитена лихва, която 
да не се коригира при всяка 
промяна на SOFIBOR, а са-
мо при по-големи отклоне-
ния, каза Георги трендафи-
лов, кредитен консултант 
в CreditLand. Продукти, 
чиято лихва се променя 
само при по-голямо изме-
нение на надбавката, ще 
бъдат много интересни и 
ще привлекат клиенти, смя-
та той.

Радослава Димитрова

трудно е да 
се постигне 
постоянна лихва
теоретично е възможно да 
се обърне посоката от про-
менлива към фиксирана 
лихва, но е трудно. Причи-
ната е, че все още голяма 
част от депозитите са за 
кратък период. По цял свят 
има фиксирани лихви, но 
там банките разчитат на 

дългосрочен ресурс. Вече 
има покачване на дълго-
срочните депозити. те са 
между 25 и 33% от при-
влечения ресурс. На тази 
основа някои банки пред-
лагат фиксирани лихви, но 
най-често за една година. 
Ако банките пуснат кре-
дити с фиксирана лихва за 
целия период, ще има висо-
ка рискова премия и заеми-
те няма да са изгодни. 

Фиксираните лихви  
носят голям риск

Фиксираните лихви, 
които се предлагат най-
често, са по краткосрочни 
потребителски кредити. 
Дългосрочните кредити с 
фиксирана лихва са ряд-
кост. Предоставянето на 
заеми за повече от година 
или две носи сериозен 
лихвен риск за банките, 
тъй като за толкова дълги 
периоди е естествено па-
зарните лихвени проценти 
да се променят многократ-

но. Привлечените сред-
ства на банките рядко са 
по-дълги от година, което 
ги прави силно зависими 
от промени в пазарните 
лихви. 

Ето защо е нелогично 
банките да си позволят 
дългосрочни кредити с 
фиксирана лихва, когато 
привлечените средства, с 
които ги финансират, може 
бързо да поскъпнат.

Мнениe
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търсят се предвидими плащания
Фиксираните лихви се по-
явяват, защото клиентите 
обичат да имат предвидими 
плащания по кредита си за 
възможно по-дълъг период. 
Допреди няколко месеца 
беше достатъчно банката да 
рекламира просто някакъв 
кредит, за да привлече 
клиентите. Сега започва да 
се обръща внимание на до-
бавените стойности на кре-
дитите - фиксирана лихва, 
застраховки, намалена лих-
ва за първата година и пр. 
тъй като вече почти всички 
банки активно рекламират 

Коментар

Плаващата лихва е по-подходяща
трудно е да се предлага 
фиксирана лихва за дълги 
периоди. Защото има 
голям риск. 
Все още не е добре клиен-
тите да избират фиксирана 
лихва, защото лихвите па-
дат и ще продължават да 
вървят надолу. Плаващата 
лихва е по-подходяща. 

От няколко месеца 
вече се появяват първите 
предложения за кредити 
с фиксирана лихва. това 
е начин за привличане на 
нови клиенти.
Клиентите следват прог-

нозите, а сега анализа-
торите обясняват, че в 
следващите две години 
лихвите ще падат и след 
този период лихвените 
нива ще доближат тези 
от преди кризата. Хора-
та искат точна сума за 
определен период, а след 
него сумата, която трябва 
да плащат, ще е близка до 
нея, защото лихвите ще са 
по-ниски.

кредити, нормално е да се 
търси някаква диференци-
ация в условията, като един 
от начините е фиксираната 
лихва за определен период. 
така че - да, целта е да се 
отличи банката от другите и 
да привлече клиенти.

Не е възможно всички 
лихвени нива да станат 
фиксирани. това ще доведе 
до по-високи разходи за 
хеджиране на тези порт-
фейли от страна на банките, 
което се съмнявам да се 
осъществи в този момент.

трябват продукти  
със защитена лихва
В скоро време няма да 
се появяват кредити 
с фиксирана лихва за 
целия период. 
За да се направи такъв 
продукт, той ще е тол-
кова скъп, че към него 
няма да има никакъв 
интерес. Иначе фикси-
раната лихва е един от 
начините да се привли-
чат клиенти. 

По-добре е обаче да се 
появят повече продукти 

със защитена лихва, 
която да се променя 
при всяка промяна на 
SOFIBOR с 1-2% напри-
мер. 

А само ако разликата 
е по-голяма, тогава да 
се прави и корекция по 
лихвените нива. Към то-
зи вид кредити би имало 
много голям интерес. 

▶ Георги Трендафилов,
 кредитен консултант в CreditLand

Петър андронов,
гл. изп. директор на СИБАНК

▶Тихомир Тошев,
изпълнителен директор на 
КредитЦентър

Позиция Едно към едно

асен Ягодин, 
изпълнителен директор на 
Пощенска банка
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Големите машинострои-
телни компании загърби-
ха икономическата криза 
и отчитат подобрение на 
финансовите си резултати 
през първото тримесечие 
на 2010 г. спрямо същия 
период на миналата година. 
Това показват данните от 
отчетите на “М+С Хидра-
влик” АД, “Спарки” АД и 
“Хидравлични елементи и 
системи” АД и изчисления 

на в. “Пари”. По-малки-
те играчи в сектора, като  
“ М а ш с т р о й ”  А Д  и 
“Котлостроене” АД, оба-
че продължават да търпят 
загуби. 

подобрение
Приходите от продажби 
на “М+С Хидравлик” се 
повишават с 3.62% до 12.79 
млн. лв. през първото три-
месечие на тази година 

спрямо същия период на 
2009 г. Ръстът е дори още 
по-голям в сравнение с 
четвъртото тримесечие на 
миналата година - с близо 
46%. 

Голяма част от възста-
новяването ни се дължи 
на нови клиенти от Евро-
па, Канада, САЩ, Турция 
и Корея, коментира за в. 
“Пари” Владимир Спасов, 
директор за връзки с ин-

Дружествата повишават резултатите си на годишна база през първото тримесечие на 2010 г.

Големите машиностроители загърбиха 
ефекта на икономическата криза

Акциите на дружествата имат 
потенциал за възстановяване
Промишленият сектор 
машиностроене беше 
един от най-сериозно 
засегнатите по време на 
кризисната 2009 г. Екс-
портната ориентация на 
публичните компании от 
сектора беше причина те да 
реализират значителен спад 
в продажбите си поради 
свиването на икономиките 
на страните контрагенти. 
В края на 2009 и началото 
на 2010 г. икономическата 
активност в Европа, САЩ 
и развиващите се страни 

Коментари

“Трейс” ще наддава 
за Лот 4 на “Тракия”

Компанията се насоч-
ва към обекти извън 
страната

Пропусналата да подаде 
оферта за изпълнител на 
Лот 3 от автомагистрала 
“Тракия” компания Обеди-
нение “Магистрали Трейс” 
ще наддава за Лот 4. То-
ва обяви председателят на 
СД на компанията Николай 
Михайлов по време на тър-
жественото откриване на 
строителните работи по Лот 

2 на аутобана. 
Цената на километър от 

Лот 2 на магистрала “Тра-
кия” ще е най-ниската в Ев-
ропа, каза министър-пред-
седателят Бойко Борисов. 
По думите му най-скъпо е 
строителството в Румъния, 
където изграждането стру-
ва 27 млн. EUR/км, обяви 
статистическите данни пре-
миерът. В Чехия и Германия 
цената е 19 млн. EUR/км, а 
в Албания и Гърция по 10 
млн. EUR. Километър от 
втория участък на “Тракия” 

Даниел Димитров,
"Реал Финанс Асет Мениджмънт"

изминалото тримесечие. 
Все пак тези ръстове бяха 
очаквани и не предизвика-
ха значително повишение 
в пазарната им оценка. 
Акциите на компаниите 
от машиностроителния 
сектор бяха сред най-силно 
засегнатите при спада на 
цените през 2008 и 2009 г. и 
сега притежават значителен 
потенциал за възстановя-
ване. За да се реализира 
той, е необходимо ръстът в 
продажбите и печалбите да 
продължи.

Отчет
“Метизи” АД 
покри облигации 
с кредит  
Производителят на сто-
манени въжета “Мети-
зи” е покрил плащания 
за 2 млн. лв. по облига-
ционната си емисия с 
банков кредит. 
Това показват данните 

от отчета към края на 
март, представен пред 
Българската фондова 
борса. 
Според тях задълже-
нията към банки се 
увеличават за тримесе-
чието с 2.1 млн. лв. до 
2.8 млн. лв. 
В отчета за дейността 
на компанията е опи-
сано, че дружеството 
е изплатило задълже-

нията си по емисията 
облигации. 
Данните в отчета по-
казват, че продажбите 
на дружеството са се 
увеличили с над 100% 
до 2.8 млн. лв. 
Печалбата на компани-
ята за тримесечието на 
2010 г. обаче намалява 
до 16 хил. лв. спрямо 
75 хил. лв., отчетени 
година по-рано.

“Оргахим” стопи загубата  
си през 2009 г. близо 4 пъти 
“Оргахим” АД успя да стопи 
загубата си с близо 4 пъти 
до 888 хил. лв. Това става 
ясно от годишния консоли-
диран отчет на дружеството 
за 2009 г. Подобряването на 
финансовия резултат ид-
ва в резултат на свиването 
на разходите с 20%, като 
към 31 март тази година те 
възлизат на 108.15 млн. лв. 
За периода януари - март 
2010 г. приходите от про-
дажби на “Оргахим” АД са 
в размер на 106.3 хил. лв., 
което е 18.7% по-малко в 
сравнение с година по-рано.  
“Оргахим” АД отчита спад 
в приходите от продажби 
на неконсолидирана база за 

първото тримесечие на 2010 
г. от 16% до 16 млн. лв. в 
сравнение със същия период 
на 2009 г. Към 31 март 2010 
г. дружеството отчита загуба 
в размер на 83 хил. лв. при 

отрицателен финансов ре-
зултат от над 2 млн. лв. пре-
ди година.  Вчера акциите 
на “Оргахим” се повишиха 
с 2.3% до 85.90 лв. 

магдалена иванова

ще струва 2.2 млн. EUR. 

отсечка
Строителството на отсеч-
ката от 32 км между Нова 
и Стара Загора трябва да 
приключи за 25 месеца, а за 
изпълнението строителят 
Обединение “Магистрали 
Трейс” ще получи 137.868 
млн. лв.

Нито ден и нито лев пове-
че няма да бъдат отпуснати, 
заяви премиерът. По думите 
му така трябва да се докаже, 
че българските строители 
могат да строят бързо и ка-
чествено. 

работна ръка
На строителния обект ще 
работят 2000 души, каза Ни-
колай Михайлов. Планът 
за изграждане на участъка 
между Нова и Стара Заго-
ра предвижда строителните 
дейности да се извършват на 
две смени. За целта изпъл-
нителят е закупил допълни-
телно 150 машини, които ще 
работят наред с наличната 
техника. 

отказ от  
строителство
Когато трябваше да се по-
дадат документите за Лот 
3 на “Тракия”, аз не бях 
в България и изпуснах-
ме сроковете, заяви Ми-
хайлов. По думите му за 
компанията е по-важно да 
започне работа извън гра-
ниците на България. Дру-
жеството в момента води 
преговори за изпълнение 
на проекти зад граница, 
но Михайлов не уточни 
какви са те. 

николета Цветкова

започна да се повишава, 
което предполага посте-
пенно възстановяване на 
поръчките за машиностро-
ителните дружества у нас. 

Ниската база, каквато 
се оказа първото триме-
сечие на 2009 г., спомогна 
повечето компании да 
отчетат значими ръстове в 
продажби и печалби през 

Предложение
“Алфа финанс” 
изкупува 
“Пиринхарт” 
Компания на Иво 
Прокопиев иска да 
изкупи акциите от 
останалите акционери 
в “Пиринхарт” АД, 
съобщи Българската 
фондова борса. “Алфа 

дивелопмънтс” ЕАД, 
което е 100% собстве-
ност на “Алфа финанс 
холдинг” е отправило 
търгово предложение 
на цена 3.40 лв. за 
акция на “Пиринхарт”. 
Иво Прокопиев е един 
от тримата собстве-
ници на финансовия 
холдинг. 
Последната сделка с 
книжата на разлож-

кото дружество е от 
21 април на цена 3.20 
лв. за акция, което е 
с 5.88% под цената в 
търговото.
Според материалите 
към консолидирания 
отчет за четвъртото 
тримесечие на 2009 г. 
“Алфа дивелопмънтс” 
е собственик на 
82.23% от капитала на 
“Пиринхарт”.

СниМкА ReuteRs

 нито ден и нито лев повече няма да бъдат отпус-
нати, заяви премиерът Борисов по време на откри-
ването

▶
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Приходи от продажби

Печалба

Резултати на машиностроителните компании, 
търгувани на БФБ, в хил. лв.
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Дружествата повишават резултатите си на годишна база през първото тримесечие на 2010 г.

Големите машиностроители загърбиха 
ефекта на икономическата криза

Цифра на деня

4.940
млрд. EUR е стойността на плащанията със системата 

TARGET 2 на БНБ през април. Броят им е близо 5 хил. Месец 
по-рано сумата, преведена през системата, беше 5 млрд. 
EUR

▶

Основно чуждите пазари  
ни издърпаха нагоре
Оценявам резултатите 
на “М+С Хидравлик” 
АД за първото тримесечие 
на 2010 г. като изключи-
телно добри. Сравняването 
в нашия случай на годиш-
на база не е много точно 
според мен, защото в пър-
вите месеци на миналата 
година определено имаше 
инерция - тогава все още 
работехме на 6 часа, а след 
това трябваше да минем на 
четиричасов работен ден. 
През първите три месеца 
на 2010 г. отчитаме над 

Не казвам, 
че кризата е 

свършила, но опре-
делено ние отчита-
ме подобрение

Владимир Спасов, 
директор за връзки с инвести-
торите на “М+С Хидравлик” АД

30% ръст спрямо средно-
месечните приходи през 
2009 г. 

Около 20% от това 
възстановяване се дължи 
на нови клиенти от Европа, 
Канада, САЩ, Турция и 
Корея. През тази година 
очакваме приходите ни да 
се движат около нивата 
през първото тримесечие 
на 2010 г. Не казвам, че 
кризата е свършила, но 
определено ние отчитаме 
подобрение. 

Дългът на 
“Евролийз” излезе 
извън рамки  

 
Обезпечението по една 
от емисиите облигации,  
издадени от “Евролийз 
Ауто” АД, е намаляло 
под минималното изис-
кване, съобщи довере-
никът Корпоративна 
търговска банка АД. 

Емитентът не е изпъл-
нил задължението си да 
поддържа минимално 
обезпечението от насто-
ящи и бъдещи вземания 
по лизингови договори 
и парични средства по 
разплащателна сметка 
в ОББ. Според догово-
ра за дълговите ценни 
книжа този залог тряб-
ва да е поне 110% от 
номиналната стойност 

на емисията. 
Сметките на дове-

реника показват, че в 
края на март залогът е 
104.96% от номинала 
на въпросната емисия. 
“Евролийз” трябва в 
срок от 30 дни да въз-
станови минималното 
обезпечение.
Въпросната емисия 
беше издадена на 27 
септември 2007 г., като 

веститорите на “М+С Хи-
дравлик” АД. 

Друго дружество от 
портфейла на “Стара 
планина Холд” - “Хидра-
влични елементи и систе-
ми” АД, дори успява да 
генерира още по-голямо 
повишение в приходната 
си част. Постъпленията 
от продажби на машино-
строителя се повишават 
с 33.5% на годишна база 

до 6.6 млн. лв. към 31 
март 2010 г. Печалбата 
на ХЕС скача двойно за 
същия период до 230 хил. 
лв. Първите три месеца на 
тази година са по-добри 
за компанията и спрямо 
четвъртото тримесечие 
на 2009 г. Печалбата и 
продажбите на ХЕС са 
се повишили съответно с 
43.7% и 25.6%. 

Засега отчитаме, че тен-

денцията на спад е овла-
дяна, но все още ниските 
поръчки за произвеждана-
та промишлена продукция 
не ни дават основание да 
твърдим, че признаците 
за съживяване са трайна 
тенденция, пише в докла-
да за дейността на “Хи-
дравлични елементи и 
системи” АД.  Русенският 
машиностроител “Спарки” 
АД отчита най-голямото 

възстановяване в сектора 
в сравнение с останалите 
дружества. Приходите от 
продажби на дружеството 
са нараснали със 140% до 
5.2 млн. лв. на годишна база 
през първото тримесечие на 
годината. Месеците октом-
ври, ноември и декември на 
2009 г. обаче са били още 
по-силни. Тогава “Спарки” 
АД имаше постъпления за 
малко над 14 млн. лв.

на дъното
И докато големите играчи 
в сектора вече усещат края 
на кризата по по-големите 
постъпления от реализи-
рана продукция, малките 
продължават да отчитат 
негативни резултати. При-
ходите от продажби на 
“Машстрой” АД са потъ-
нали с 85% до 363 хил. лв. 
през първото тримесечие 
на 2010 г. Спад от 65% е 

отчетен и в сравнение дори 
с последните три месеца на 
2009 г.  При “Котлостроене” 
АД тенденцията е същата. 
Продажбите на компанията 
се стопяват с 56% до 491 
хил. лв. към 31 март 2010 
г. От дружеството отчитат 
липса на заявки от страните 
членки на ЕС в сравнение 
с първото тримесечие на 
миналата година. 

магдалена иванова

Книжата на компани-
ите от сектора имат 
потенциал, твърдят 
анализатори

Акциите на “Хидравлични 
елементи и системи” АД 
са поскъпнали със 139.52% 
за една година до 8 лв. за 
ценна книга. След като през 
първото полугодие на 2009 
г. ХЕС АД регистрира най-
ниското ниво на приходите 
си от продажби през послед-
ните осем години, в момента 
тенденцията на спад е пре-

одоляна. Дружеството от-
чита вече трети месец ръст 
на поръчките от основните 
си клиенти. От компания-
та очакват продажбите за 
първото полугодие на 2010 
г. да нараснат с 48%. За съ-
щия период от време акци-
ите на “М+С Хидравлик” 
са поскъпнали с над 56%, а 
на “Котлостроене” с 9.52%. 
Книжата на “Спарки” АД 
обаче са потънали с 57.75% 
за една година до 2.430 лв. за 
брой. При “Машстрой” АД 
понижението е от 35.14% до 
12 лв. за акция. 

Акциите на компании-
те от машиностроителния 
сектор бяха сред най-сил-
но засегнатите при спа-
да на цените през 2008 и 
2009 г. и сега притежават 
значителен потенциал за 
възстановяване, смята Да-
ниел Димитров, портфолио 
мениджър в “Реал Финанс 
Асет Мениджмънт”. Спо-
ред него обаче, за да има 
ръст в цените на акциите 
на дружествата от сектора, 
е необходимо повишението 
в продажбите и печалбите 
да продължи. 

ХЕС води по най-голям ръст  
в цената на ценните книги 

дългът е петгодишен. 
До момента “Евролийз” 
е платило 3 вноски по 
главницата и 5 лихвени 
плащания. Държате-
лите на книжата от 
облигационния заем, 
който беше пети поред 
за компанията, полу-
чават годишна лихва, 
формирана от 6-месеч-
ния EURIBOR плюс 
2.625%.



„Астера козметикс”  
се влива в „Арома”
Комисията за финансов надзор наложи временна забрана върху 
изкупуването на остатъчния дял от акциите 

  14    Компании и пазари  
pari.bg  Вторник 4 май 2010

Търговото предложение, 
което отправя „Арома” АД 
към останалите акционери 
на „Астера козметикс” АД,  
се прави с цел преструкту-
риране на двете дружества 
и евентуалното им сливане 
в бъдеще. Това каза за в. 
„Пари” председателят на 
надзорния съвет на „Аро-
ма” Лукан Луканов. По 
думите му обединението 
ще помогне на компаниите 
да оцелеят в условията на 
криза. Дружествата имат 
еднаква дейност и разхо-
дите, които се правят в 
момента, може да се свият 
при евентуално вливане, 
твърди Луканов. Рано или 
късно под една или друга 
форма двете компании ще 
се слеят, добави Луканов.

пропуски
„Арома” отправи търговото 
предложение на 12 април, 
след като по-рано през ме-
сеца купи 162.5 хил. акции 
на „Астера” и придоби ма-
жоритарен дял. Купувачът, 
който държи вече 57.49% 
от акциите, иска да изкупи 
останалите на цена 6.80 
лв. за брой. Комисията за 
финансов надзор обаче на-
ложи временна забрана за 
търговото. Има формални 
пропуски, като КФН ни 
даде срок да ги отстраним, 
добави Лукан Луканов. 
Според него документите 
вече са изпратени до по-

средника „Булброкърс” и 
скоро ще е готово кориги-
раното търгово.

Именно на 1 април тази 
година е последната сделка 
с акции на „Астера”, когато 
въпросните 162.5 хил. ло-
та преминаха в ръцете на 
„Арома”. Цената за акция 
обаче беше 4.8 лв., или с 
29.4% по-ниска от предло-
жената в търговото.

В средата на 2008 г. „Аро-
ма” отново отправи търго-
во, но като миноритарен 
акционер. Сегашното пред-
ложение е продължение на 
отправеното в средата на 
2008 г., каза Лукан Лука-
нов. Според него запорът 
на акциите на „Арома” е 
попречил на плановете и 
сега те отново може да се 
изпълнят.

резултати
За първото тримесечие на 
2010 г. неконсолидираните 
печалби на двете козметич-
ни дружества отчетоха по-
вишение на годишна база. 
Положителният резултат на 
„Арома” се увеличи с 2.5 
пъти до 271 хил. лв., а този 
на „Астера” отчете ръст 
от 10.85% до 143 хил. лв. 
Продажбите им обаче кон-
трастираха. Тези на „Аро-
ма” се понижиха с 10% до 
7.2 млн. лв., а продажбите 
на „Астера” се повишиха с 
45.5% до 505 хил. лв. 

атанас Христов

SMR смята да предло-
жи акции на стойност 
200 млн. USD

Руският производител 
на молибден Strikeforce 
Mining&Resources (SMR) 
планира първично публич-
но предлагане на акции на 
стойност 200 млн. USD. 
Контролираната от мили-
ардера Олег Дерипаска 
компания е започнала да 
проучва интереса към евен-
туална емисия в Хонконг, 
съобщи Bloomberg, като 
цитира запознати източни-
ци. Мениджъри на емиси-
ята са подразделението за 
инвестиционно банкиране 
на Bank of China, Deutsche 
Bank и Renaissance Capital.

Срокове
SMR може да започне да 
набира поръчки от инсти-
туционални инвеститори 
още другата седмица. Мин-

Компания на Дерипаска 
ще прави IPO в Хонконг

ният оператор ще може да 
продаде акции на индиви-
дуални купувачи по време 
на първичното публично 
предлагане в Хонконг.

опит
През януари комисията по 
ценни книжа на Хонконг 
забрани на алуминиевата 
компания United Co. Rusal, 

която също е контролирана 
от Дерипаска, да предложи 
част от емисия на стойност 
17.4 млрд. хонконгски до-
лара (2.2 млрд. USD) на 
неинституционални инвес-
титори. Това стана, след 
като регулаторните власти 
на няколко пъти отложиха 
емисията заради неуточне-
ни дългове на компанията.

22
▶ лпроцента от акциите 
на Norsk Hydro ще 
придобие Vale срещу 
активите си в Бразилия

 рано или късно под една или друга форма двете компании ще се слеят, каза Лукан Луканов 
 снимка марина ангелоВа

▶

Норвежкият произво-
дител на алуминий ще 
купи мини от бразил-
ската Vale

Норвежкият производител 
на алуминий Norsk Hydro 
е постигнал споразумение 
за закупуването на мажо-
ритарен пакет в бразилския 
минен оператор Vale за 4.9 
млрд. USD. Това ще осигу-
ри на компанията необхо-
димия боксит за 100 години 
напред и ще направи бра-
зилската компания втория й 
по големина акционер.

Кой какво получава
Hydro ще плати 1.1 млрд. 
USD в брой и ще поеме 
дългове на стойност 700 
млн. USD. Vale ще полу-
чи и 22-процентен дял в 
норвежката компания. В 
замяна Hydro ще придобие 
активи на бразилския опе-
ратор. Това включва кон-

Norsk Hydro си осигури 
руда за 100 години

4.9
▶ млрд. USD е 
стойността на 
 сделката между 
норвежката Hydro и 
бразилската Vale

тролния пакет в третата по 
големина мина за боксит в 
света Paragominas, както и 
91% от Alunorte - най-го-
лямата рафинерия за алу-
миний. Освен това Hydro 
ще получи 51% от алуми-
ниевия завод Albras и 81% 
от завода за преработка на 
алуминиев оксид CAP.

Норвежката компания 
планира да пласира акции 
на стойност 10 млрд. кро-
ни (1.69 млрд. USD), за да 
финансира сделката, след 
което Vale ще притежава 
22% от Hydro.

интереси
Това е огромен скок за 
Hydro, който й осигури от-
личен достъп до едни от 
най-качествените мини за 
боксит в света, заяви глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на компанията Свейн 
Ричард. Сделката ще нама-
ли зависимостта на Hydro 
от оператори като Rio Tinto 

Group. Vale от своя страна 
се освобождава от активите, 
защото високите разходи за 
електричество не й позво-
ляват да се развива. Токът 
представлява около една 
трета от разходите за произ-
водство на алуминий.
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 Компанията на милиардера олег Дерипаска може да 
започне да набира поръчки още другата седмица

снимка bloomberg

▶
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Появи се най-големият 
авиопревозвач в света
Американските United 
Airlines и Continental 
обявиха, че се сливат

Американската United 
Airlines ще купи Continental 
за 3.2 млрд. USD, съобщиха 
компаниите вчера. Сделката 
ще доведе до създаването на 
най-големия авиопревозвач 
в света. Общите приходи на 
двете компании са над 29 
млрд. USD годишно. Новият 
превозвач ще се казва United 
Airlines и ще лети до 370 
дестинации в 59 държави. 
Компанията се надява да 
привлече повече бизнес път-
ници. Сливането ще позволи 
да се съкратят между 1 и 1.2 
млрд. USD разходи годишно 
до 2013 г. 

мениджмънт
Холдинговата компания 
United Continental Holdings 
ще бъде базирана в Чикаго. 
Тя ще се управлява от се-
гашния главен изпълните-
лен директор на Continental 
Джефри Смисек, а шефът 
на United Airlines Глен Тил-
тън ще бъде председател 
без изпълнителни функции. 
След две години той ще бъде 
заместен от Смисек. Очаква 
се персоналът да бъде нама-
лен незначително, което ще 
бъде за сметка основно на 
пенсиониране и доброволно 
напускане на работници. 
Двете компании имат общо 
86 хил. работници.

Това е първото сливане на 
големи американски авио-
компании, след като Delta 
Air Lines купи Northwest 
през 2008 г. Тя слага край на 

Германски  
банки ще дадат 
рамо на Гърция

Частното финансира-
не от различни компа-
нии може да достигне  
2 млрд. EUR

Allianz и Munich Re се при-
съединиха към Deutsche 
Bank в желанието си да 
дадат финансово рамо на 
Гърция. Инициативата за 
частна помощ за балканска-
та страна беше започната 
от главния изпълнителен 
директор на банката Йозеф 
Акерман след молба от гер-
манския финансов минис-
тър Волфганг Шойбле.

принос
Deutsche Bank може да 
предложи заем от 500 млн. 
EUR при същите условия, 
като тези на правителстве-
ния кредит на Германия, 
съобщи Financial Times 
Deutschland, цитиран от 
Bloomberg. Allianz е готова 
да отпусне повече от 300 
млн. EUR, а Munich Re - над 
200 млн. EUR. Акерман се 
е обърнал с предложение 
за участие и към Daimler 
и Siemens, но те все още 
не са взели решение да се 
включат с финансиране. 

Консорциум  
за 2 млрд. EUR
Германските банки, застра-
хователи и други компании 
обсъждат отпускането на 
финансов пакет на стой-
ност до 2 млрд. EUR. Сума-
та е отделно от държавния 
спасителен заем. Германия 
ще предостави 22 млрд. 
EUR на Атина за период от 
три години, като 8.4 млрд. 
EUR ще бъдат отпусна-
ти през 2010 г. Банките 
може да купят и гръцки 
държавни облигации. Цел-
та на този „консорциум” 
е да покаже, че частният 
сектор приема насериозно 
спасяването на Гърция, и 
да успокои пазарите. Има 
и противници на идеята. 
Главният изпълнителен ди-
ректор на HypoVereinsbank 
Теодор Ваймер смята, че 
банките не може и не тряб-
ва да плащат сметката на 
Гърция.

Участието  
на еврозоната
Финансовите министри от 
еврозоната ще разговарят 
с банките в страните си 
за евентуално доброволно 
участие във финансиране-

Експозиция
Трезорите  
с 45 млрд. USD 
вземания

Като цяло германските 
трезори имат да приби-
рат 45 млрд. USD от Гър-
ция, показват данни на 
Банката за международен 

▶

сетълмент. 
Сред тях са Hypo Real 

Estate, която беше изкупе-
на от държавата по време 
на кризата, със 7.9 млрд. 
EUR. 

Commerzbank държи 
гръцки държавни облига-
ции на стойност 3.1 млрд. 
EUR, а Deutsche Postbank 
има книжа за 1.3 млрд. EUR.

▶

▶

то на Гърция, заяви пред-
седателят на Еврогрупата 
Жан-Клод Юнкер. Това 
няма да е част от спасител-
ния пакет на държавите от 
еврозоната. Включването 
на частните банки ще е 
от полза не само за сами-
те тях и акционерите им, 
но и за Гърция, Европа 
и световната финансова 
система, смятат от Ин-
ститута за международни 
финанси. Организацията 
включва повече от 390 фи-
нансови компании и се 
председателства от Йозеф 
Акерман.

интереси
Банките и застрахователи-
те са силно заинтересова-
ни Гърция да се съвземе, 
твърдят анализатори. За 
тях би било катастрофа, 
ако държавата фалира. В 
средата на март Акерман 
коментира, че Гърция 
трябва да бъде спасена, за 
да се предотврати разпрос-
транението на „пожара” и 
към други държави и да 
се избегнат милиарди ев-
ро загуби за германските 
банки. Самата Deutsche 
Bank няма големи експо-
зиции в Гърция, казаха от 
банката.

500
▶ млн. EUR може да отпус-
не Deutsche Bank при 
същите условия, като 
тези на правителстве-
ния кредит на Германия

 Спасяването на Гърция ще позволи да се избегнат милиарди евро загуби за 
германските банки, смята главният изпълнителен директор на Deutsche Bank 
Йозеф акерман СнимКи BloomBERg

▶

месеци слухове за очаквана 
консолидация в сектора.

Условия на сделката
Съгласно условията на 
сделката акционерите на 
Continental ще получат по 
1.05 акции от United за 
всяка тяхна в Continental. 
Това означава, че United ще 
плати около 3.2 млрд. USD 
за Continental, или по 22.68 
USD на акция. Новата ком-
пания ще има 314.5 млн. 
акции, като акционерите 

на United ще притежават 
около 55%. Превозвачите 
се надяват сделката да бъде 
одобрена от регулаторните 
власти и да приключи до 
края на 2010 г.

Компанията майка на 
United Airlines UAL отче-
те 82 млн. USD загуба за 
първото тримесечие на го-
дината, след като през 2009 
г. излезе на червено с 1.1 
млрд. USD. Чистата загуба 
на Continental за миналата 
година е 282 млн. USD.

 Самолетите на Continental ще запазят цветовете 
си, но ще носят името на United Airlines
▶
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 4.05.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

N/A 13.3307 12.2960 8.7746
318.1887 N/A 12.2538 8.7444
319.7741 13.2189 N/A 8.7014
319.7741 13.2189 12.1934 N/A

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВсТРАЛийсКи ДОЛАР AUD 1 1,36877 0,00029
БРАзиЛсКи РЕАЛ BRL 10 8,52734 0,00855
КАНАДсКи ДОЛАР CAD 1 1,45718 -0,00469
ШВЕйЦАРсКи фРАНК CHF 1 1,36504 0,00124
КиТАйсКи РЕНМиНБи юАН CNY 10 2,16468 0,01253
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,64892 -0,01289
ДАТсКА КРОНА DKK 10 2,62792 0,00000
ЕсТОНсКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРиТАНсКА ЛиРА GBP 1 2,25326 0,00595
ХОНКОНгсКи ДОЛАР HKD 10 1,90317 0,01105
ХЪРВАТсКА КуНА HRK 10 2,6935 -0,00308
уНгАРсКи фОРиНТ HUF 1000 7,29706 -0,03309
иНДОНЕзийсКА РуПиЯ IDR 10000 1,63664 0,00631
иНДийсКА РуПиЯ INR 100 3,32116 0,00984
исЛАНДсКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНсКА йЕНА JPY 100 1,56529 0,01070
южНОКОРЕйсКи ВОН KRW 1000 1,32087 -0,00470
ЛиТОВсКи ЛиТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВийсКи ЛАТ LVL 1 2,76599 0,00118
МЕКсиКАНсКО ПЕсО MXN 10 1,20234 -0,00154
МАЛАйзийсКи РиНгиТ MYR 10 4,60336 -0,00923
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,49484 0,00159
НОВОзЕЛАНДсКи ДОЛАР NZD 1 1,07819 0,00674
фиЛиПиНсКО ПЕсО PHP 100 3,31025 0,00581
ПОЛсКА зЛОТА PLN 10 4,99446 0,00038
НОВА РуМЪНсКА ЛЕЯ RON 10 4,73911 0,00344
РусКА РуБЛА RUB 100 5,0434 0,00766
ШВЕДсКА КРОНА SEK 10 2,03531 0,00258
сиНгАПуРсКи ДОЛАР SGD 1 1,07664 0,00301
ТАйЛАНДсКи БАТ THB 100 4,56117 0,02128
НОВА ТуРсКА ЛиРА TRY 10 9,90344 0,00401
ЩАТсКи ДОЛАР USD 1 1,47744 0,00855
южНОАфРиКАНсКи РАНД ZAR 10 1,9984 -0,00495
зЛАТО (1 ТРОй уНЦиЯ) XAU 1 1726,58 0,00000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 4.05.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,35944
Бразилски реал BRL 10 8,34897
Канадски долар CAD 1 1,46669
Швейцарски франк CHF 1 1,36495
Китайски ренминби юан CNY 10 2,14211
Чешка крона CZK 100 7,73483
Датска крона DKK 10 2,62806
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,25067
Хонконгски долар HKD 10 1,88398
Хърватска куна HRK 10 2,69506
унгарски форинт HUF 1000 7,40480
индонезийска рупия IDR 10000 1,62316
исландска крона ISK 100 3,28253
Японска йена JPY 1000 6,74424
южнокорейски вон KRW 100 1,56906
Литовски литаc LTL 1000 1,32034
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76364
Малайзийски рингит MYR 10 1,19761
Норвежка крона NOK 10 4,57611
Новозеландски долар NZD 10 2,47715
филипинско песо PHP 10 1,03973
Полска злота PLN 100 3,29608
Нова румънска лея RON 10 5,05213
Руска рубла RUB 10 4,72765
Шведска крона SEK 100 5,01694
сингапурски долар SGD 10 2,03830
словашка крона SKK 10 1,06492
Тайландски бат THB 100 4,54200
Нова турска лира TRY 10 9,85206
Щатски долар USD 1 1,46252
южноафрикански ранд ZAR 10 1,97303

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППзМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.05.2010.

▶ Котировки на взаимните фондове
фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОи     Доходност и Риск  
       От началото   стандартно за последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
Дф Аврора Кепитъл югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
Дф Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

Дф Астра Кеш
Дф Астра Баланс
Дф Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
Дф БенчМарк фонд-1 Акции и Облигации
иД БенчМарк фонд-2 Акции
Дф БенчМарк фонд-3 сектор Недвижими имоти
Дф БенчМарк фонд-4 Енергетика
Дф БенчМарк фонд-5 ЦиЕ
БенчМарк фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
Дф БКМ Балансиран Капитал
Дф Европа
Дф Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
Дф Варчев високодоходен фонд
Дф Варчев Балансиран фонд
ДсК управление на активи АД 
Дф ДсК стандарт
Дф ДсК Баланс
Дф ДсК Растеж
Дф ДсК имоти
Дф „ДсК Евро Актив”
Елана фонд Мениджмънт АД 
Дф Елана Балансиран Евро фонд
Дф Елана Балансиран Доларов фонд
иД Елана Високодоходен фонд
Дф Елана фонд Паричен Пазар
Дф Елана Долар фонд
Дф Еврофонд

златен Лев Капитал АД 
иД златен лев 

Дф златен лев индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

иД Капман Капитал
Дф Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
иД Адванс инвест
Дф Адванс източна Европа
Адванс IPО фонд 
КД инвестмънтс ЕАД
Дф КД Облигации България
иД КД Пеликан
Дф КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран фонд
КТБ фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
Дф ОББ Платинум Облигации
иД ОББ Балансиран фонд
Дф ОББ Премиум Акции
Дф ОББ Патримониум земя
Оверон финанс АД
Дф Оверон ПРЕсТО
ПфБК Асет Мениджмънт АД 

Дф ПиБ- Авангард
Дф ПиБ- Класик
Дф ПиБ- гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран фонд
Райфайзен (България) фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов фонд
Райфайзен (България) фонд защитена инвестиция в Евро

свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд сентинел - Рапид
Договорен фонд сентинел - Принсипал

стандарт Асет Мениджмънт АД
Дф стандарт инв. Балансиран фонд
Дф стандарт инв. Високодоходен фонд
Дф стандарт инв. Международен фонд
Дф стандарт инв. Консервативен фонд
статус Капитал АД  

статус Нови Акции
статус финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
иД Ти Би Ай Евробонд
Дф Ти Би Ай Комфорт
Дф Ти Би Ай Хармония
Дф Ти Би Ай Динамик
Дф Ти Би Ай съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ гарант
юг Маркет фонд Мениджмънт АД 
Дф юг Маркет Максимум
Дф юг Маркет Оптимум

източник: БАуД (www.baud.bg) 

балансиран 5.0629 5.0882 5.2654 5.0629  4.9616   -1.68% 11.19% -10.75% -28.10% 21.01.2008
фонд в акции 6.7281 6.7617 6.9972 6.7281  6.5935   -5.02% 13.70% -2.04% -17.52% 23.01.2008
високодоходен 10.1001 10.2516 10.5041 0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3916    2.3916    -4.04% 27.21% -1.58% -58.06% 12.11.2007
балансиран 2.8157    2.8157    -5.34% 23.65% -4.81% -51.80% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв                                                      до 6 месеца                                         над 6 месеца     
паричен пазар 11.0018  10.9963  10.9798 10.9908 10.9908 10.9963 2.37% 0.12% 6.78% 6.25% 06.10.2008
балансиран 10.7774  10.7238  10.6166 10.6702  0.0000 0.13% 4.48% 8.18% 4.63% 06.10.2008
фонд в акции 10.1397  10.0893  9.9380 9.9884  0.0000 -1.86% 7.14% 7.77% 0.58% 06.10.2008
             
балансиран 13.5081    13.3744    -0.35% 6.49% 8.73% 6.85% 14.12.2005
фонд в акции 8.3918    8.3087    -0.81% 12.98% 2.45% -3.74% 01.03.2006
балансиран 5.4838    5.4295    -7.24% 9.59% -3.23% -14.65% 21.06.2006
фонд в акции 8.3179    8.0756    1.96% 14.00% 11.88% -9.09% 05.02.2008
фонд в акции 11.4121    11.0797    7.97% 9.41% 15.87% 4.68% 05.02.2008
паричен пазар 11.6771    11.6771    2.93% 0.21% 9.06% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.7077    82.4182  82.7077  -0.27% 2.86% 8.14% -5.03% 20.11.2006
фонд в акции 50.3099    50.0584  50.3099  -3.06% 1.82% 0.27% -14.45% 20.11.2006
фонд в акции 74.2117    73.8406  74.2117  7.65% 4.94% 22.38% -10.03% 03.10.2007
             
фонд в акции 103.1292    101.5938    -0.29% 2.09% 1.81% 0.72% 04.01.2007
балансиран 82.9621    81.7269    -0.58% 0.83% -0.97% -6.81% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.27932    1.27676    2.35% 0.81% 6.33% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.08023    1.07377    0.09% 5.77% 7.03% 1.69% 01.12.2005
фонд в акции 0.77800    0.76645    -0.47% 13.25% 14.98% -6.06% 01.03.2006
фонд в акции 0.72943    0.72507    -0.62% 1.94% 2.37% -13.72% 07.03.2008
ниско рисков 1.03817    1.03506    1.20% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 103.5148    102.4848    0.26% 8.79% 8.86% 0.67% 07.12.2005
балансиран 109.4781    108.3888    -0.73% 7.96% 4.81% 2.08% 06.03.2006
фонд в акции 90.8201    89.4680    0.26% 12.73% 14.04% -0.59% 20.06.2005
паричен пазар 118.3350    118.3350    3.01% 0.60% 6.27% 6.94% 31.10.2007
ниско рисков 92.6583    92.2880    2.63% 2.99% -6.21% -3.38% 01.02.2008
ниско рисков 104.0838  103.9799  103.6679  103.9799  1.53% N/A N/A 4.74% 01.07.2009

балансиран 4.8389     4.8099     -1.60% 9.36% 9.22%*** 5.15% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0067  1.0017  0.9992                                    0.9942     -5.40% N/A N/A*** -0.36% 01.06.2009
             
балансиран 18.3524     18.2244     -2.02% 12.29% -0.11% 11.51% 28.09.2004
фонд в акции 11.7296    11.5666     -3.89% 8.65% -2.07% 3.61% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3746     1.3543     6.09% 12.37% 24.58% 4.34% 10.05.2004
фонд в акции 0.8451     0.8326    21.12% 17.75% 59.04% -5.00% 04.10.2006
фонд в акции 0.9880     0.9734    12.68% 16.39% 13.70% -1.10% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.9797  128.7869  128.5298    2.04% 3.38% 5.29% 6.48% 04.05.2006
балансиран 14.8394  14.8394  14.6925    -1.39% 8.39% 1.09% 2.87% 17.12.2004
фонд в акции 0.7727  0.7651  0.7575    3.12% 15.31% 11.18% -6.71% 04.05.2006
             
балансиран 796.9524    790.9902    2.19% 6.65% 14.59% -10.34% 09.05.2008
фонд в акции 715.9069    710.5510    0.98% 8.15% 16.71% -14.41% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0708    11.0708    1.85% 2.19% 5.53% 2.42% 30.01.2006
балансиран 119.9784    119.9784    -0.03% 7.45% 8.95% 2.35% 30.01.2005
фонд в акции 6.9059    6.9059    -1.96% 16.16% 19.49% -8.33% 30.01.2006
фонд в акции 10.0278    10.0278    -0.41% 1.66% 0.49% 0.22% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.3568    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5319  0.5293  0.5267    1.06% 6.68% 5.00% -22.87% 19.11.2007
балансиран 0.7518  0.7492  0.7466    0.72% 3.23% 4.81% -11.12% 19.11.2007
ниско рисков 0.9832  0.9817  0.9802    1.95% 1.70% 6.74% -0.75% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2355  1.2336  1.2317   2.00% 0.44% 7.05% 5.22% 16.03.2006
консервативен 1.2602  1.2564  1.2526   2.82% 1.18% 8.25% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8652  0.8618  0.8584   -0.48% 5.11% 3.61% -3.54% 16.03.2006
фонд в акции 0.6579  0.6546  0.6513   -2.50% 9.28% 3.36% -9.76% 16.03.2006
балансиран 0.7531  0.7501  0.7471   -1.33% 6.64% 0.35% -12.17% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 1.0124  1.0124  1.0124   N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1627    1.1627   1.48% 0.22% 4.09% 3.63% 15.11.2005
балансиран 1.0214   до 90 дни  над 90 дни  0.70% 3.48% 8.55% 0.24% 12.09.2005
    1.0061  1.0163      

балансиран 7.7667    7.7667   -5.45% 11.45% 12.66% -5.87% 01.03.2006
фонд в акции 6.6415    6.6415   -5.26% 14.74% 17.60% -9.34% 01.03.2006
фонд в акции 2.9431    2.9431   4.94% 14.08% 15.69% -32.78% 05.04.2007
консервативен 10.4059    10.4059   -0.22% 1.73% 2.30% 2.91% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.8135 0.8095 0.8075                              0.8015                                0.8015                           0.8055  0.7855 10.46% 12.82% 21.90% -5.45% 22.05.2006
фонд в акции 0.4571 0.4548 0.8075     0.4503                                0.4503                           0.4526  0.4413 9.56% 18.70% 50.35% -23.31% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 317.0789    316.6033    1.60% 0.22% 4.90% 7.33% 17.11.2003
ниско рисков 13.1531    13.0873    1.41% 3.09% 8.69% 6.50% 27.12.2005
балансиран 12.0727    11.9520    0.34% 5.57% 11.45% 4.42% 27.12.2005
фонд в акции 8.6152    8.5290    -0.09% 10.33% 17.51% -3.20% 07.09.2005
балансиран 20.5495    20.5495    1.33% 3.33% 8.47% 1.06% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5436    6.5109    -3.31% 11.28% 14.36% -13.54% 01.06.2007
балансиран 7.8877    7.8483    -3.13% 11.47% 15.61% -7.82% 01.06.2007
консервативен 11.1438    11.1160    2.49% 3.26% 9.15% 4.07% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2024    1.1783    -1.72% 6.09% 2.27% 5.22% 18.09.2006
балансиран 1.0496    1.0391    -0.36% 3.26% 3.23% 2.59% 10.06.2008

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
суров петрол NYMEX USD/б 86,28 88,92
Брент ICE USD/б 88,52 89,57
газьол ICE USD/т 744,5 749
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,93 4,06
Бензин 95 NYMEX USD/т 791 -
Нафта NYMEX USD/т 739,5 -

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7396,5 7430
Калай LME USD/т 18178 18250
Олово LME USD/т 2203 2230
Цинк LME USD/т 2253,25 2285
Алуминий LME USD/т 2225 2255
Никел LME USD/т 26244 26300
Алуминиева сплав LME USD/т 2090,75 2115

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
злато LME USD/тр.у. 1185,7 1186,1
сребро LME USD/тр.у. 18,8 18,85
Платина LME USD/тр.у. 1740,5 1742
Паладий LME USD/тр.у. 546 548,5
Родий LME USD/тр.у. 2750 2850

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 185,46
Царевица Yellow CBT USD/т 147,94
Ечемик Feed ASX USD/т 153,79
Памук No.2 NYBOT USD/т 1854,72
Какао  NYBOT USD/т 3241,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3010,36
соя No.2 ICE USD/т 365,23
захар White NYSE LIFFE USD/т 470,10

▶ Цени на благородни метали

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

▶ Спот цени на цветни метали

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

източник: Bloomberg

За	дата	3.05.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

фондове Пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 иР* EUR 1096,04 1128,92

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “южен парк” (софия), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	3/05/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,205972 € 1,230091 € 1,199942
ОТП Международен фонд в акции - ю Би Ес 
фонд на фондовете € 0,918523 € 0,936893 € 0,913930

ОТП - Ди Ви Ес фонд на фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,832445 € 0,849094 € 0,828283

Цените са валидни за поръчки, подадени на 28/04/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НсАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НсАД. 

Цени	за	1	дял	за	4/05/2010
ДсК фонд Паричен Пазар 1,123737 лв. 1,123737 лв. 1,123737 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 4/05/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. информация може да се получи от Call Center на “Банка ДсК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	3.05.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината за последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0214	лв. 1.0061	лв. 1.0163	лв. 0.70% 8.55%

Сентинел	-	Рапид 1.1627	лв. 1.1627	лв. 1.48% 4.09%

за Дф „сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НсА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. за Дф „сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НсА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	30	април	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

30.04.2010	г.

156,23 155,47 154,71 154,33 152,42 152,42
11,69 11,63 11,57 11,54 11,40 11,40
81,58 81,18 80,78 80,39 79,20 79,20
100,19 99,70 99,22 98,73 97,27 97,27
766,38 762,66 758,94 755,22 744,06 744,06
169,58 168,77 167,96 167,15 161,50 161,50
81,14 80,75 80,36 79,97 78,02 78,02
158,55 157,79 157,02 156,26 152,45 152,45
312,01 310,52 309,04 307,55 297,15 297,15
188,41 187,51 186,62 185,72 179,44 179,44
235,79 234,67 233,54 232,42 224,56 224,56
87,36 86,94 86,53 86,11 83,20 83,20
233,40 232,29 231,18 230,07 222,29 222,29

до	14.30	ч.	на	30.04.2010	г.

9.2845	 9.1917	 1.80%	 -5.41%

28 и 29.04.2010 г.

Piraeus	Funds Цени за дата 30.04.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦии НА МЕсТНи КОМПАНии Високодоходен EUR 8,3625 8,0575

АКЦии НА ДиНАМиЧНО РАзВиВАЩи 
сЕ МЕсТНи КОМПАНии Високодоходен EUR 0,6936 0,6683

МЕсТЕН БАЛАНсиРАН фОНД Балансиран EUR 2,8718 2,8152

уНиВЕРсАЛЕН фОНД - “РАсТЕж”  
– фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4266 9,0606

уНиВЕРсАЛЕН БАЛАНсиРАН фОНД 
– фонд от фондове Балансиран EUR 10,0943 9,7981

уНиВЕРсАЛЕН КОНсЕРВАТиВЕН 
фОНД – фонд от фондове Консервативен EUR 10,1817 9,9811

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.фондовете от типа “фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. с условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата страна).
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Водещият 
индекс на 
борсата 

в Хонконг беше 
сред най-губещите 
азиатски измери-
тели. Hang Seng се 
понижи с 1.41% и се 
срина до 20 811.36 
пункта

Първата 
борсова 
сесия 

помогна на бла-
городния метал 
да добави 6.60 
USD/тр.у. към 
стойността си. 
Продължаващите 
дългови проблеми 
насочиха внима-
нието към метала

Стока на деня

0.56
▶ процента се повиши зла-
тото на борсата в Ню Йорк 
и достигна 1187.30 USD/тр.у.

Цифра на деня

86.7
▶ USD за барел достигна 
цената на американ-
ския суров петрол

Доларът започна седмицата с повишение 
Щатският долар успя да 
се възстанови след три-
дневния си спад спрямо 
еврото от края на мина-
лата седмица и започна 
търговията в понеделник 
с повишение спрямо 
основния си конкурент. 
За доброто представяне 
на щатските пари помог-
наха спадът на европей-
ските пазари през деня и 
върналите се опасения, че 
Гърция ще има нужда от 
значителен обем средства, 
за да намали бюджетния 
си дефицит.
По  време на провелата 
се през уикенда среща на 
официални представи-
тели на страните от ЕС 

беше съгласувана помощ 
за южната ни съседка в 
размер на 110 млрд. EUR, 
което надминава значи-
телно размера на досега 
предвижданите средства. 
Според финансовите 

министри тази сума ще 
бъде достатъчна, за да 
се предотврати разпро-
страняването на кризата 
към другите европейски 
държави. Въпреки това 
правителствените предста-
вители не посочиха какви 
мерки биха предприели, 
ако се наложи спасяването 
на други страни в еврозо-
ната. 

След като през измина-
лата седмица кредитната 
агенция S&P понижи 
рейтингите на Португалия 
и Испания, натискът върху 
еврото се засили, с което 
единната валута регистри-
ра ново дъно от началото 
на годината. 
 
Наред с новините около 
финансовото състояние 
на Гърция доларът получи 
подкрепа и от някои по-
добри данни за икономи-
ката на САЩ. Дефлаторът 
на потребителските разхо-
ди, използван от Федерал-
ния резерв за изчисляване 
на инфлацията, нарасна с 
0.2% на годишна база през 
март, с което ръстът на це-
ните спрямо същия месец 
на 2009 г. достигна 2%.

След като 
S&P понижи 

рейтингите на 
Португалия и 
Испания, натискът 
върху еврото се 
засили

Георги иванов, 
„БенчМарк Финанс”

▶ Щатската валута получи подкрепа и от добрите данни за американската  
икономика                                   СНиМка reUterS

Изкупиха 9% от „БенчМарк 
фонд имоти” АДСИЦ

И четирите 
индекса 

започнаха 
седмицата с 
фалстарт

атанас Христов
ahristov@pari.bg

▶ Секторният индекс загуби най-много по време на 
сесията вчера СНиМка МариНа аНгелоВа

Засилена търговия с ак-
циите на „БенчМарк фонд 
имоти” АДСИЦ доведе до 
прехвърляне на 8.88% от 
капитала на фонда. Общо 
2 077 868 лота смениха 
собственика си на регули-
рания и извънрегулирания 
пазар. Голяма част от 
книжата - 1 908 000 - бяха 
прехвърлени на ОТС сег-
мента на фондовата борса. 
В редовната търговия 
минаха 169 868 лота, като 
цената се понижи с 13.42% 
до 0.329 лв. за акция.  
„БенчМарк фонд имоти” 
беше и най-търгуваната 
позиция. На извънрегу-
лирания пазар книжата 
смениха собственика си в 
три сделки на цени между 
0.223 лв. и 0.273 лв. за 
акция. Оборотът по пози-
цията на извънрегулирания 
пазар беше 509.5 хил. 
лв., или 79.4% от всички 
изхарчени средства на 
ОТС сегмента.Редовната 
търговия оцвети в червено 
и четирите индекса на ка-
питаловия пазар, като най-
силно пострада BGREIT. 

Секторният измерител за-
личи 1.6% до 41.73 пункта. 
В основата на понижение-
то на индекса беше спадът 
на капитализацията на 
„БенчМарк фонд имоти” 
АДСИЦ.

Равнопретегленият 
BGTR30 заличи 1.25% от 
стойността си до 315.85 
базисни точки, а бенч-
маркът Sofix се гмурна до 
413.10 пункта, след като 
изтри 0.93% от стойност-

та си. Широкият BG40 
претърпя отрицателна ко-
рекция от 0.24% и затвори 
на ниво 115.61 пункта.

„Българска роза-Плов-
див” АД беше най-пече-
лившата позиция, тъй като 
книжата на компанията 
добавиха 10%. При прех-
върлени 30 лота цената 
се повиши до 0.33 лв. за 
акция. „Вапцаров хол-
динг” АД поведе мечките, 
след като изтри 16.25% от 

капитализацията си. Общо 
50 дяла на компанията 
смениха собственика си, а 
цената се срина до 6.70 лв. 
за акция.

Книжата на „Софарма” 
АД и „Зърнени храни 
България” АД бяха сред 
най-търсените от инвести-
торите. По позицията на 
фармацевтичната компания 
минаха 44 948 лота, а при 
агрохолдинга 22 475 акции 
смениха собственика си.

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

Управляващо дружество “Златен лев Капитал” АД съобщава, 
че на 30 април 2010г. представи на КФН междинни финансови отчети 
на ИД „Златен лев” АД към 31.03.2010г., и на ДФ “Златен лев Ин-
декс 30” към 31.03.2010г.

Отчетите са на разположение на инвеститорите на адрес: София, 
ул. “Постоянство” 67 Б, всеки работен ден от 9.30 до 16 часа, както и 
на интернет адрес: www.zlatenlev.com. 

На основание чл.43а , ал.2  от Наредба 2 от 17.09.2003г. за проспектите 
при публичното предлагане и допускане до търговия на регулиран пазар 
на ценни книжа и за разкриването на информация от публичните друже-
ства и другите елементи на ценни книжа във връзка с чл.100т , ал.1 , от 
ЗППЦК, съветът на Директорите на “ФлорИнА БългАрИя” АД обявя-
ва, че  междинният финансов  отчет  за  Първото  тримесечие   2010 г. 
– по чл.33 от Наредба 2 е  публично достъпен на www.bse-sofia.bg

Управляващо дружество “оББ Асет Мениджмънт” АД уведомя-
ва всички заинтересовани, че на основание чл. 191, ал. 4 от Закона за 
публичното предлагане на ценни книжа, е представило в Комисията 
за финансов надзор тримесечни отчети към 31.03.2010 г. на управля-
ваните от него колективни инвестиционни схеми – ИД „ОББ Баланси-
ран Фонд” АД, ДФ „ОББ Премиум Акции”, ДФ „ОББ Патримониум Земя” 
и ДФ „ОББ Платинум Облигации”. Желаещите могат да се запознаят 
с отчетите на адрес: гр. София, бул. “Тодор Александров” № 9, всеки 
работен ден от 10.00 до 16.00 часа и на адрес: www.ubbam.bg.

ПроДАВА СЕ
ЗАВоД нА рЕКА ДУнАВ

за химически продукти 
на 260 км от София

• Износ за 14 държави
• Продукция с капацитет  

500 000 € /месец
• РЗП  14 000 м²;   терени  

20 000 м²
• В момента произвежда за  

95 000 € /месец
За справки: 02/8373353 

0887542306

EUR/USD
Долара за евро
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Правителството е 
принудено да въведе 
строги правила за 
разработването на 
находища в крайбреж-
ните води
Правителството на САЩ 
забрани разработването 
на нови находища в край-
брежните води, докато тече 
разследването на петрол-
ния разлив в Мексиканския 
залив. Съветникът на Бе-
лия дом Дейвид Акселрод 
посочи, че правителството 
иска да знае какво точно е 
довело до експлозията на 
платформата на BP. В ре-
зултат на аварията във вода-
та всекидневно се изливат  
210 хил. галона  петрол, ко-
ето застрашава както окол-
ната среда, така и бизнеса 
в района. Във Флорида и 
Луизиана беше обявено из-
вънредно положение, след 
като в края на миналата 
седмица петното достигна 
брега заради силните ветро-
ве и големите вълни.

Обратен завой 
Само преди месец пре-
зидентът на САЩ Барак 
Обама облекчи режима за 
добив на нефт в морето. 
Той одобри разработване-
то на петролни и газови 
находища по цялото Из-
точно крайбрежие, както 
и покрай северния бряг на 

Аляска с цел да гарантира 
енергийната независимост 
на страната. Беше нама-
лена и буферната зона на 
запад от Флорида в Мек-
сиканския залив. 

В края на миналата сед-
мица той заяви, че смята 
добива на нефт за важна 
част от икономиката на 
страната, но той трябва да 
бъде извършван по отгово-
рен начин. 

Отговорности
Разходите по почистването 
ще бъдат за сметка на BP, 
но ние сме готови да пое-
мем нашите отговорности в 
засегнатите райони, посочи 
Обама. 

На мястото на инцидента 
са изпратени около 1900 
спасителни работници, как-
то и повече от 300 кораба и 
самолета. Американското 
правителство обяви нефте-
ния разлив за произшест-
вие с национално значение, 
което му позволява да из-
ползва ресурси от цяла-
та страна. Президентът е 
възложил да се разгледат 
всички възможни мерки, за 
да се предотвратят подобни 
катастрофи в бъдеще.

Поемаме отговорност за 
екологичните последици 
от инцидента и ще пред-
приемем всички възможни 
стъпки, за да ограничим 
разпространението на пет-
ното, заявиха от BP. Самата 

платформа е собственост и 
отговорност на Transocean, 
добавиха от компанията.

Опасност за  
рибарството
Крайбрежието на щата 
Луизиана, където живеят 
стотици видове животни, 
е най-застрашеният ра-
йон. Производството на 
морски дарове и риба е 
ключов бизнес за щата. 
Група производители на 
скариди вече заведоха дело 
срещу BP и собственика на 
платформата Transocean. 
Според адвоката им щети-
те за рибарската индустрия 
и икономиката почти не 
може да бъдат изчислени. 
Има голяма опасност и от 
замърсяване на рибарни-
ците и унищожаване на ди-
вите животни в Мисисипи, 
Алабама и Флорида. Мина-
лия четвъртък беше открит 
извънреден сезон за улов 
на скариди, преди петното 
да достигне бреговете и да 
замърси водата.

Петното върху плановете за  
енергийна независимост на САЩ

210
▶ хил. галона петрол на 
ден се изливат във води-
те на Мексиканския залив 
след експлозията на плат-
формата на BP преди две 
седмицидокато репортерите очакваха петното да достигне брега, местните рибари 

излязоха в морето да се възползват от извънредния сезон за улов
▶

         СниМки ReuteRs

Британската BP ще плаща щетите от разлива
Обама се бои, че 
разливът може да се 
превърне в безпреце-
дентно бедствие

Петролният разлив в Мек-
сиканския залив може да се 
превърне в безпрецедентно 
екологично бедствие. Това 
заяви президентът на САЩ 
Барак Обама по време на 
посещението си в един от 
най-застрашените щати - 
Луизиана. Правителството 
ще направи всичко необ-
ходимо, за да почисти пет-
ното, но щетите трябва да 
бъдат платени от BP, посочи 
той.

Приоритетът в момента 
е да се ограничи разливът. 
Това обаче ще отнеме най-
малко една седмица. Още 
три месеца ще са нужни, за 
да се спре съвсем изтичане-
то на петрол във водата. 

Катастрофа
Платформата Deepwater 
Horizon потъна на 22 ап-
рил, два дни след като се 
запали. Катастрофата отне 

живота на 11 работници. 
Обама пристигна в Луи-
зиана в неделя, за да се 
запознае на място с ще-
тите. Петролът, който все 
още изтича от кладенеца, 
може сериозно да засегне 
икономиката и природата 
на крайбрежните щати. 
Това застрашава прехрана-
та на хиляди американци, 
посочи Барак Обама. В 
момента петното е на 14 

км от югоизточния бряг на 
Луизиана.

на място
Главният изпълнителен ди-
ректор на BP Тони Хейуърд 
също е в Луизиана, за да 
следи почистването. Съ-
гласен съм с президента, че 
основният приоритет в мо-
мента е да се спре изтичане-
то и да се ограничат щетите, 
посочи той. Съществуват 

опасения, че ако разливът 
не бъде овладян, до някол-
ко седмици замърсяването 
може да надмине щетите, 
причинени от Exxon Valdez. 
През 1989 г. танкерът пре-
дизвика най-голямата еко-
логична катастрофа в исто-
рията на САЩ.

Кой е виновен
Британската BP не отрича 
вината си и вече заяви, че 

ще плати всички законни 
щети. Има обаче и дру-
ги играчи. Компанията 
Transocean, която е най-
големият контрагент на 
крайбрежни нефтени сон-
ди, използва платформата 
за сметка на BP и може 
също да бъде обвинявана за 
аварията. Така стоят нещата 
и с Cameron International. 
Компанията е произвела 
дефектиралия уред, който 

е трябвало да предотврати 
изтичането. Затова и наблю-
дателите смятат, че въпро-
сът с щетите ще предизвика 
пълна юридическа каша. 
Веднага след като приклю-
чи спешната операция в 
залива, ще започне разслед-
ване на причините, довели 
до катастрофата. Чак тогава 
адвокатите ще решат кой за 
какво трябва да бъде подве-
ден под отговорност.

Барак Обама,
президент на САЩ

Разли-
вът може 

сериозно да 
засегне ико-
номиката и 
природата на 
крайбреж-
ните щати и 
да застраши 
прехраната на 
хиляди амери-
канци, които 
наричат това 
място свой 
дом14

▶ км остават на нефте-
ния разлив, за да достиг-
не югоизточния бряг на 
щата Луизиана  Правителството ще направи всичко необходимо, за да почисти петното, но щетите трябва да бъдат пла-

тени от BP, посочи Барак Обама
▶



Цената
Чуждото военно 
присъствие 
в пари

 Севастопол не е един-
ствената военна база, ко-
ято Русия запазва на тери-
торията на бившия Съвет-
ски съюз. Сумите, плащани 
за останалите съоръжения, 
обаче не са големи. Използ-
ването на космодрума “Бай-

▶

конур” в Казахстан струва 
на Москва 115 млн. USD го-
дишно. За Габалинската ра-
диолокационна станция в 
Азербайджан се плащат по 
7 млн. USD. 

В Таджикистан без запла-
щане са разположени 201-ва 
мотострелкова дивизия 
и оптико-електронният 
комплекс “Нурек”, а в Бела-
рус - радиолокационната 
станция “Волга”. 

Русия не плаща наем и за 

▶

▶

ключовата военновъздуш-
на база “Кант” в Киргиз-
стан, защото тя е част от 
силите за бързо реагиране 
на Организацията на Дого-
вора за колективна сигур-
ност (ОДКС). За сравнение - 
американците се охарчват 
с по 60 млн. USD на година за 
своята единствена воен-
на база в постсъветското 
пространство, която съ-
що е в Киргизстан на лети-
щето Манас.

Севастополският залив на 
Кримския полуостров е 
истинско природно чудо, 
вероятно дооформено с чо-
вешки труд. Голяма водна 
площ, до която може да се 
достигне единствено през 
много тесен вход - отлична 
защита както от морски 
бури, така и от вражеско на-
падение. В Европа толкова 
удобно място за военна база 
има само в Которския залив 
в Черна гора и вероятно 
в норвежките фиорди. В 
Севастопол има и мощна 
военна инфраструктура, 
градена с десетилетия  от 
Русия и Съветския съюз. 
При тези обстоятелства 
беше почти изключено Ру-
ският черноморски флот 
да напусне базата  си в 
Крим през 2017 г., когато 
изтича договорът за аренда. 
Малцина обаче очакваха 
това, което се случи преди 
няколко дни - оставането на 
военноморската база в Се-
вастопол да бъде разменено 
срещу намаление на цената 
на руския газ, продаван на 
Украйна, със 100 USD за 
1000 куб. м. При това не 
става въпрос за някаква 
неформална договорка, а за 
официален договор, подпи-
сан от президентите и рати-
фициран от парламентите 
на Русия и Украйна. 

Сиамските близнаци
Макар че в последните пет 
години руско-украинска-
та граница беше зона на 
геополитически разлом, в 
редица направления двете 
съседни славянски стра-
ни остават свързани като 
сиамски близнаци. В от-
ношенията Москва - Киев 
има много чувствителни 
точки. Освен въпроса с 
базата на Руския черно-
морски флот в Севастопол 
и цената на газа спорен е и 
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Военноморска база 
с мирис на газ
Украйна плати за икономическата стабилност с национален суверенитет

статутът на руския език в 
Украйна, както и принад-
лежността на целия Крим-
ски полуостров, който при 
управлението на украине-
ца Хрушчов е прехвърлен 
от Русия към Украйна. 

Победата на Виктор Яну-
кович на президентските 
избори през февруари беше 
разглеждана като предпос-
тавка за подобряване на 
отношенията между Ки-
ев и Москва, но пакетната 
сделка “евтин газ срещу 
базата в Севастопол” дойде 
неочаквано бързо. В най-
общи линии двете страни се 
договарят за следното.

Сделката
Украйна удължава преби-
ваването на руския военен 
флот в Крим с 25 години. 
Така вместо до 2017 г. база-
та трябва да остане до 2032 
г. с опция тогава престоят да 
бъде удължен с още пет го-
дини. В замяна Газпром ще 
намали с 30% (но не повече 
от 100 USD за 1000 куб. м) 
пазарната цена на газа, про-
даван на Украйна до 2019 г. 
включително. Намалението 
се отнася за количество от 
30 млрд. куб. м за тази годи-
на и по 40 млрд. - в следва-
щите. Сега Украйна купува 
руския газ по 304 USD за 
1000 куб. м, което означа-
ва, че след споразумението 
цената става 204 USD. Това 
прави икономия от около 
2.7 млрд. USD за 2010 и по 
около 3.6 млрд. за следва-
щите години, ако цените на 
газа се запазят на сегашното 
си равнище. Всички тези 
суми официално ще бъдат 
считани за заплатен наем 
за ползването на базата в 
Севастопол от руснаците. 
Като се има предвид, че сега 
Москва плаща за същото 
нещо около 98 млн. USD 
годишно, излиза, че от 2011 

г. наемът се вдига почти 38 
пъти до 3.7 млрд. USD. 

кой губи и кой печели
Кой какво печели и какво 
губи от тази сделка? В гео-
политически план Украйна 
несъмнено прави голяма 
жертва, като оставя военния 
флот на чужда държава в 
своето най-важно приста-
нище. Оттук нататък на и 
без това заглъхващия дебат 
за евентуалното украинско 
членство в НАТО ще бъ-
де сложена голяма руска 
точка. Няма как Алиансът 
да приеме в редиците си 
държава, която е приютила 
чужда военна база. От друга 
страна, Украйна се намира в 
такава икономическа ситу-
ация, че частите от нейния 
национален суверенитет 
са единственият капитал, с 
който тя може да плати за 
облекчаване на положени-
ето си. Държавната газова 
компания “Нафтогаз” е в 
тежко състояние и без новия 
договор с Русия се очакваше 
до края на годината да на-
трупа дългове от над 5 млрд. 
USD. Сега украинските вла-
сти може да си позволят 
задържане на цените на газа 
за битовите потребители и 
за индустрията. 

Можеше да е конфузно
И още нещо много важно 
- със или без договор Киев 
няма военен потенциал да 
изгони руския черноморски 
флот от Севастопол през 
2017 г. И да иска, Москва не 
може да намери равностой-
на замяна на Крим като база 
за своите военни кораби. 
Да не говорим, че стро-
ежът на такова мащабно 
съоръжение изисква поне 
няколко години, а Русия не 
прави почти нищо по този 
въпрос. Така че можеше 
да се стигне до конфузна 

ситуация - руските военни 
кораби си остават в Крим и 
след 2017 г. без съгласието 
на  Украйна и без да има 
споразумение за плащане 
на по-голям наем. Другият 
момент е, че населението 
на Кримския полуостров 
е предимно рускоезично 
и яростно се съпротивля-
ваше срещу намеренията 
на предишния украински 
президент Юшченко да 
ликвидира руската база. 

Договорката с Янукович 
позволява на Русия да за-
пази всички предпостав-
ки за силното си военно 
присъствие в Черномор-
ския регион, което стана 
особено важно на фона на 
конфликта с Грузия от 2008 
г. Друг е въпросът, че воен-
номорска сила номер едно 
в Черноморието отдавна не 
е Русия, а Турция.

Цената на подписа
Цената за оставането на 
руския флот в Севастопол 
изглежда страшно висока 
- около 30-40 млрд. USD за 
10 години. Но тук има мно-
го уговорки. Първо, това не 
са живи пари, които Русия 
ще извади от държавната 
хазна. Второ, дори като се 
вземе предвид отстъпката, 
Украйна ще продължи да 
плаща за руския газ це-

ни, които са по-високи от 
моментните котировки на 
спотовия пазар в Европа. 
Да не говорим за Америка, 
където към март 2010 г. 
средната цена на втечнения 
газ е 154 USD за 1000 куб. 
м, а прогнозата на минис-
терството на енергетиката 
на САЩ е, че през 2011 г. 
газът ще струва средно по 
192 USD за 1000 куб. м. 
Тук обаче трябва да отчи-
таме факта, че за момента 
Украйна е изцяло зависима 
от “Газпром”, защото няма 
техническа инфраструкту-
ра, която да й позволи да 
купува газ от друго място.

един ход напред
Може би основният мо-
тив за Русия да намали 
цената на газа за Киев е 
реалната опасност в скоро 
време украинците въобще 
да престанат да плащат. А 
това ще доведе до верижна 
реакция от събития, които 
ще ударят много тежко по 
“Газпром”. Позициите на 
руския гигант на европей-
ските пазари и без това са 
разколебани и едно повто-
рение на кризата от нача-
лото на 2009 г., която спря 
транзита през Украйна за 
Европа, ще бъде истинска 
катастрофа за руснаците. 
Същевременно ролята на 

Киев като ключов тран-
зитьор също ще отслабва. 
Това ще се случи най-на-
пред през 2011 г., когато 
ще заработи газопроводът 
“Северен поток”, и ще ста-
не особено видимо в края 
на 2015 г., ако дотогава бъде 
построен “Южен поток”. 

Да спечелиш време
В крайна сметка никой 
международен договор не 
може да надживее дълго 
обстоятелствата, които са 
го породили. Това важи с 
пълна сила и за сделката 
Янукович - Медведев. В 
Украйна тя е доста спорна 
от юридическа гледна точ-
ка. Въпреки ратификацията 
от сегашния парламент при 
друга политическа конфи-
гурация Конституционният 
съд в Киев може да обяви 
решението за оставането на 
руския Черноморски флот в 
Крим за нищожно. Но дори 
и това да се случи през 2015 
г., когато изтича мандатът 
на Янукович, руснаците ве-
че ще са спечелили време, 
защото дотогава няма да 
строят нова база за корабите 
си и ще имат основателен 
аргумент да не бързат с пре-
местването на флота.

пламен Димитров, 
Българско геополитическо 

дружество  

 В геополитически план Украйна несъмнено прави голяма жертва, като оставя военния флот на чужда държава в своето най-важно пристанище▶
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Банките удрят спасителни 
инжекции на жилищни проекти
Райфайзенбанк отпусна 38 млн. лв. за затворения комплекс 
“Уинслоу Гардънс”, чието строителство вече е подновено
Банките започват да раз-
вързват кесиите си и за 
кредитиране на строителни 
предприемачи, а не само 
на купувачи на жилища, 
твърдят специалисти от  
имотния бранш. Според тях 
финансовите инжекции на 
трезорите може да спасят 
реализирането на различни 
проекти, чието изграждане 
е било затруднено или дори 
замразено месеци наред.  

Може да има един-два 
случая, в които банките са 
кредитирали инвеститори 
в строителството, но не 
може да се каже, че това е 
масова практика, обясниха 
от Камарата на строителите 
в България. 

Скоро ще дойде момен-
тът, в който банките ще 
финансират предприема-
чите в строителния сек-
тор. Все още това е доста 
рисково за трезорите. Ако 
преговарят с инвеститори 
за подобни схеми, сигурно 
те са неизгодни за инвес-
титорите. Засега банките 
предлагат условия, които 
са трудно приемливи, ко-
ментира Добромир Ганев, 
шеф на консултантската 
компания GVA Sollers 
Sollutions. 

опитът
Спасителна инжекция 
получи проектът “Уин-
слоу Гардънс” (Winslow 
Gardens). Райфайзенбанк 
отпусна финансиране за 
над 38 млн. лв. Още близо 
52 млн. лв. ще бъдат вло-
жени от инвеститорите в 

проекта. Така стойността 
на инвестицията до про-
летта на 2011 г. ще бъде 90 
млн. лв. 

Изграждането на затво-
рения комплекс в квартал 
“Манастирски ливади” бе-
ше замразено за около годи-
на и наскоро е подновено. 
Финансовата инжекция е 
единствената надежда за 
купувачите на жилища в 
комплекса, че срещу парите 
си ще имат нов дом. 

Пресечна точка  
на интересите
Изключително доволни 
сме, че благодарение на 
усилията на всички учас-
тници строителните дей-
ности в “Уинслоу Гардънс” 
бяха подновени. В името на 
успешното осъществяване 
на този проект трябваше да 
намерим пресечната точка 
на интересите на всички 
участващи страни, а във 
време на международна 
икономическа и финансова 
криза това не беше лесно, 
признава Яник Мекушин, 
изпълнителен директор на 
Winslow Group.  

Голямото забавяне
С около година закъснение 
ще бъдат предадени апар-
таментите на първите кли-
енти. Така това ще се случи 
не към средата на тази го-
дина, както беше съобщено 
преди 2 години, а чак през 
лятото на 2011 г. Въпреки 
значителното забавяне на 
реализацията на проекта 
от Winslow Group се хвалят 

с две нови продажби. Към 
момента са купени 60% от 
апартаментите в компле-
кса. Този процент беше 
обявен преди две години 
и не се е повишил въпреки 
новите продажби, защото 
имало и клиенти, които 

са се отказали от имотите 
си, защото не могат да из-
теглят кредит, за да платят 
изцяло купения имот. 

Проектът  
Winslow Gardens е жили-
щен комплекс от затворен 

тип в квартал “Манастир-
ски ливади” в София. Тряб-
ва да бъде изграден на 2 
фази. 

Комплексът ще има 6 
нискоетажни жилищни 
сгради. Очаква се първата 
фаза да приключи през 

пролетта на 2011 г. Тогава 
ще бъдат завършени 279 
апартамента, разположени 
в 3 сгради. 

Очакванaта инвестиция 
в проекта ще надхвърли 
200 млн. лв. 

Красимира Янева

2000
▶  кв. м са наели Alcatel-
Lucent, Samsung 
Electronics и Special Events 
Group

Още три международни компании са наели офиси в ETC
Търсят се модерни 
енергийно ефективни 
пространства и въз-
можности за оптими-
зация на разходите

Европейският търговски 
център (European Trade 
Center) привлече още три 
водещи международни 
компании - Alcatel-Lucent, 
Samsung Electronics и 
Special Events Group (но-
вото корпоративно име на 
Конгрестехник-България) 
като наематели. Наетата 
обща площ от трите ком-
пании е 2000 кв.м. 

взаимни ползи
Партньорството ни с 
Alcatel-Lucent, Samsung 
Electronics и Special Events 
Group носи добавена стой-
ност на бизнеса на всяка 
една от страните. Всеки 
нов наемател идва с но-
ви възможности за кому-
никация, обмяна на идеи 
и сътрудничество, а това 

можности за оптимизация 
на разходите, коментира 
Таня Косева-Бошова, из-
пълнителен директор на 
Европейския търговски 
център.

топнаемателите
Най-големите наематели 
на офисния комплекс са 
Vivacom и Карфур - със 
съответно 23 000 кв.м и 
6700 кв.м наета площ. Дого-
ворът, подписан с Vivacom, 
е най-големият контракт за 
наем на офис площи на бъл-
гарския пазар. Компанията 
вече започна пренасянето 
си в Европейския търговски 
център. Своя офис в него 
изгражда и световният мо-
ден гигант Inditex, който ще 
се разположи на 400 кв.м.     

Една от най-големите 
аутсорсинг компании у 
нас, Call Point New Europe, 
заема 2200 кв.м площ в 
Европейския търговски 
център. В новия си офис, 
както в. “Пари” писа, ком-
панията ще има релакс 

зона в марокански стил. 

оpen space
Индивидуалното проек-
тиране на офис площите 
в Европейския търговски 
център предлага изключи-
телно практично и гъвкаво 
използване на простран-
ствата от тип open space. 
Те се изграждат съобразно 
международния стандарт 
за този клас. Фасадата 
и вътрешният дизайн са 
проектирани да бъдат как-
то функционални, така и 
представителни и да от-
говарят на всички изис-
квания на наемателите, 
каза архитектът на офис 
центъра Илиан Илиев.

очаква се съвсем скоро служителите на Vivacom да 
се нанесат в новите си  офиси в европейския търгов-
ски център 

▶

довършването на първата част от комплекса от затворен тип е започнало през март▶

дава тласък на развити-
ето на корпоративната 
среда. Привличането на 
авторитетни фирми е до-
казателство за потенциала 
на Европейския търговски 
център, както и знак за 
раздвижване на офисния 
пазар. В неговите рамки 
компаниите стават все по-
взискателни по отноше-
ние на средата за работа 
на своите служители, ка-
то същевременно търсят 
модерни енергийно ефек-
тивни пространства и въз-

 Компа-
ниите 

стават все по-
взискателни 
по отношение 
на средата за 
работа на сво-
ите служители
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Новият ни завод ще произвежда 50 000 т строителни смеси
Основният за компа-
нията пазар на ново-
построени жилищни 
сгради е блокиран 

Господин росак, стро-
ителният сектор в 
България беше първият, 
който бе засегнат от 
кризата. Доколко тя 
се отрази на бизнеса на 
вашата компания тук, в 
България?

- Всички знаем, че се на-
мираме в период на криза 
не само в България, но и 
в цяла Източна Европа. 
Последствията от нея са 
ясни, наблюдава се нама-
ляване на цените на апар-
таменти и свиване на до-
ходите на потребителите, 
затруднена е политиката 
по отпускане на кредити 
и респективно тяхното 
погасяване.

В момента основният за 
Вебер пазар на нови жи-
лищни сгради е блокиран 
и е необходимо време за 
възстановяването му. В об-
щи линии спадът в строи-
телния сектор е между 30 
и 40% според последните 
статистически данни.

Благодарение на откри-
тия през 2009 г. висо-
котехнологичен завод за 
сухи строителни смеси в 

▶

Костинброд “Вебер-Бъл-
гария” успя да предложи 
нови продукти, с което 
запазихме и обемите си 
от 2008 г.

Започна строежът 
на втория ви завод в 
България. Какъв ще бъ-
де производственият 
му капацитет и каква 
е инвестицията ви в 
него?

- Да, на 22 април напра-
вихме първа копка на новия 
ни завод, който ще бъде 
разположен в община Ак-
саково, край село Изворско. 
Производствената база ще 
се изгражда на 22 декара, 
а строителството ще про-
дължи 1 година. Заводът ще 
бъде с годишен капацитет 
на производство от 50 000 
т строителни смеси. Ин-
вестицията е в размер на 
6.5 млн. лв.

сви ли се производ-
ството и с колко процен-
та на завода ви в Кос-
тинброд заради кризата?

- Заводът ни за сухи стро-
ителни смеси беше офици-
ално открит в края на април 
2009 г., така че не може да 
говорим за спадове в произ-
водството. Както вече спо-
менах, запазихме обемите 
си от 2008 г., но с различен, 

▶

▶

развит продуктов микс.
Какъв е капацитетът 

на първия ви завод у нас?
- Годишният производ-

ствен капацитет на завода 
в Костинброд е 100 000 т. 
Тази година имаме реди-
ца изцяло иновативни за 
българския пазар продукти 
в два от трите основни 
сегмента, в които “Вебер” 
оперира. Това са леките и 
безпрахови лепила за плоч-
ки, както и олекотената ле-
пилно-шпакловъчна смес.

Заводът работи само 
за продажба в България 
или и за износ?

- Произведената продук-
ция е предназначена само за 
местния пазар. Основната 
политика на “Вебер” ком-
паниите е насочена именно 
към разработване на проду-
кти за нуждите на местните 
пазари в 42 страни, в които 
имаме производства.

Кои от продуктите ви 
се продават най-много в 
България и към кои няма 
интерес у нас?

- Продуктовото портфо-
лио на компанията за 2010 
г. включва 67 продукта в 
областта на системите за 
полагане на керамични 
покрития, топлоизолаци-
онни системи, хидроизо-

▶

▶

▶

Истинският Клас А офис

RLEED
Сертификат за
екостроителство

www.sac.bgТел. 02 492 38 00                              

Интервю Томаш Росак, регионален мениджър за Източна Европа на “Сен Гобен Кoнстрaкшън Продъктс”

Визитка
Кой е  
Томаш Росак

Томаш Росак е реги-
онален мениджър на 
“Сен Гобен” за Източ-
на Европа. Роден е в 
Чехия. 

В компанията е от 
2000 г., като през годи-
ните е бил управител на 
“Сен Гобен Вебер-Чехия”, 
регионален супервайзър 
на “Сен Гобен Вебер” за 
Чехия, Словакия и Русия, 
а от 2008 г. е регионален 
мениджър на “Сен Гобен 
Кoнстрaкшън Про-
дъктс”-Източна Европа. 

▶

▶

лационни системи, както и 
строителни и технически 
разтвори. Във всяко от тези 
направления търсенето е 
различно. Всички проду-
кти, които “Вебер” пред-
лага, са специално разра-
ботени и тествани според 
нуждите на локалните паза-
ри. Например в Испания и 
Франция най-продаваните 
продукти са т.нар. монокуш 
мазилки, които поради спе-
цификата на продукта не са 
подходящи за българския 
пазар.

Красимира Янева
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Госпожо Ивайлова, в 
конкурса на Българската 
асоциация на PR агенци-
ите (БАПРА) участваха 
22 агенции. От тях 5 се 
състезаваха за приза 
“Агенция на годината”. 
Това малко или много е 
предвид мащаба на PR 
пазара у нас?

- Мисля, че бройката е 
представителна за нашия 
пазар. Фактът, че тази го-
дина има 2 конкурса за PR 
постижения, означава, че 
пазарът все повече се про-
фесионализира и се развива 
съобразно по-високи стан-
дарти по отношение на ко-
муникационната дейност. 

Как се отразява кри-
зата на PR сектора в 
България?

- Кризата отне възмож-
ността да се мисли дълго-
срочно по отношение на 
комуникационните проекти 
на клиентите, да се съста-
вят стратегии и концепции, 
защото се търси по-бърз 
ефект, с по-ниска стойност. 
Спаднаха инвестициите 
в рекламата, но не мисля, 
че тези ефекти са толкова 
драматични. В тази кри-
зисна година клиентите се 
ориентирха към търсене на 
по-иновативни и креативни 
решения. 

Има ли отлив на клиен-
ти и с колко компаниите 
са намалили бюджетите 
си за PR?

- Не мисля, че е имало 
отлив на клиенти. Имаше 
редуциране на бюджетите 
за реклама. Българският биз-
нес достигна едно равнище 
на зрялост и интелигентно 
отношение към комуникаци-
ите и осъзна, че инвестиция-
та в PR е дългосрочна инвес-
тиция в имидж и репутация. 
Сериозните компании, които 
искат да имат адекватно при-
съствие на пазара, няма да се 
лишат от PR. 

Има ли спад в събитий-
ния мениджмънт и става 
ли по-търсен кризисният 
PR?

- При събитийния ме-

▶

▶

▶

▶

Провеждането на кампаниите в интернет разширява възможно-
стите на хората да работят с повече информационни канали

Статистика
User Media 
привлече над 1 
млн. посетители
Около 1.1 млн. уникални 
потребители са посетили 
сайтовете, чиито рекламни 
позиции се управляват от 
User Media, сочат данните 
на Gemius за март. 
Според данните на незави-

симата агенция за измер-
ване на аудиторията най-
голям е броят на посетите-
лите в младежката мрежа 
StudentForums.bg- около 
550 хил. души са посети-
ли студентските сайтове 
за изминалия месец. На 
второ място се нарежда 
мрежата AutoForums.bg с 
около 430 хил. уникални 
посетители. Огромен ръст 
регистрират спортните 

форуми - SportForums.bg 
се посещава от близо 200 
хил. души. Порталът за 
IT и потребителска елек-
троника HardwareBG.com 
отчита 250 хил. посетите-
ли и се нарежда втори по 
големина в категорията 
си за България. Развлека-
телният портал за игри и 
забавления ForteGames.
com отбелязва над 110 хил. 
посетители.
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не е тотален монополист по 
отношение на комуникаци-
ите. Смятам, че интернет 
базираните комуникацион-
ни решения и PR програми 
имат много важно място на 
пазара. Интернет обаче не 
може да се използва като 
другите медии - т.е. да бъде 
дирижиран. Агресивното 
разпространение на търгов-
ска информация в социал-
ните мрежи може да накара 
потребителя да се откаже от 
този канал. 

Как ще се развива паза-
рът на PR услуги зана-
пред?

- Все повече ще се набляга 
на интегрирани маркетинго-
ви кампании. Ще се върви 
към онлайн базирани кам-
пании. Тепърва ще видим 
плюсовете и минусите на 
този тип платформи. С въз-
становяването на икономи-
ката отново ще се възвърне 
събитийният PR, този път 
по-ориентиран към директ-
ния потребител или кон-
кретна кауза. Потребителят 
започва да цени кампании, 
насочени към защита на 
общия интерес, не само на 
търговския.

Пренаситен ли е паза-
рът?

- Силната конкуренция 
означава, че PR пазарът е 
в добра форма. От друга 
страна, секторът все още е 
в развитие. В България PR е 
млада професия. Има много 
организации, институции 
и компании, които нямат 
ефективен PR, а имат нужда 
от добра комуникация с по-
требителите. В този смисъл 
има място за още добри 
агенции. 

до каква степен на-

▶

▶

▶

Вече се тър-
сят крайни-
ят клиент 

и по-директният 
достъп до него, а не 
широкото медийно 
отразяване

ниджмънт определено има 
намаление на бюджетите. 
Нужда от кризисен PR има-
ше не само в икономически, 
но и в политически аспект. 
През изминалата година 
имаше избори и кризисният  
PR беше доминиращ. По 
отношение на бизнеса не 
смятам, че е имало много 
икономически субекти, кои-
то реално да са били в тежка 
комуникационна криза. 

По какъв начин се про-
мениха изискванията на 
клиентите?

- Вече се търсят крайни-
ят клиент и по-директният 
достъп до него. Компаниите 
не са толкова фиксирани 
върху медийното отразя-
ване, дават си сметка, че за 
някои продукти и услуги 
не е важно да минеш през 
посредник, а директно да 
отидеш при потребителя. 
Търси се по-голяма ценова 
ефективност по отношение 
на разходи и оптимизиране 
на бюджета.  

Кои агенции ще отпад-
нат от сектора?

- Никой не е стигнал до 
фаза на пълно отпадане. 
Компаниите в условия на 
криза трябва да бъдат по-
гъвкави. Повече спечелиха 
тези, които работеха 2-3 
пъти повече, на по-ниски 
цени. Ако те успеят да го 
правят и извън кризата, ще 
бъдат още по-печеливши.  

Интернет ли е новото 
място, на което ще се 
развива PR?

- Всеки нов канал за ин-
формация или нова тех-
нологична платформа за 
разпространение на знания 
намира своето място на не-
прекъснато разширяващия 
се пазар, без да убива тра-
диционните. Класическият 
PR няма да умре заради ин-
тернет и социалните групи. 
Провеждането на кампани-
ите в интернет разширява 
възможностите на хората да 
работят с колкото се може 
повече канали. Наблюда-
ва се промяна в пазарните 
ниши и дялове - вече никой 

▶

▶

▶

Интервю Албена Ивайлова, изпълнителен директор на агенция “Вивека”

шите агенции са в час с 
тенденциите на външ-
ния пазар?

- Все по-голяма част от 
агенциите са част от раз-
лични международни мре-
жи, обменят информация и 
участват в международни 
конкурси. Важен момент 
е, че PR предполага добро 
познаване на местната сре-
да, характер, тенденции и 
психология. В този смисъл 
международният опит неви-
наги е полезен. Има случаи, 
в които използването на 
ноу-хау от чужбина не е 
особено уместно на родна 
почва, и това трябва да се 

отчита от компаниите. 

започна ли държавата 
да търси повече услуги-
те на PR агенции?

- Държавата няма ясни 
политики и практики за то-
ва как да си организира ко-
муникационните конкурси. 
При предишното правител-
ство видяхме много лоши 
практики в тази посока. 
Държавните институции 
ползват услугите на агенции 
- от отчета за управлението 
на тройната коалиция става 
ясно, че са харчени огромни 
пари за комуникационни 
проекти, от които няма ви-

▶

дими следи. Институци-
оналният PR е бил сведен 
до корупционни практики 
и прехвърляне на средства. 
Факт е, че за институци-
онален PR в България през 
последните 3-4 години са 
изхарчени огромни пари, 
а това не е допринесло по 
никакъв начин за повиша-
ване на информираността 
на обществото. Трябва да 
се въведат ясни стандарти 
и практики при избора на 
агенции, както и да има 
максимална прозрачност 
и публичност на тези кон-
курси. 

елина Пулчева
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Членовете на регула-
торния орган ще бъдат 
намалени от 9 на 5, за 
да се съкратят разхо-
дите

Промените в Съвета за елек-
тронни медии може да на-
вредят на избора на генера-
лен директор на Българско-
то национално радио, каза 
пред в. “Пари” Маргарита 
Пешева, член на регула-
торния орган и бивш негов 
председател. По думите й не 
е редно конкурсната проце-
дура да бъде започната от 
един състав, а завършена от 
друг. Това е сериозен повод 
за нейното съдебно оспорва-
не, твърди Пешева. Според 
нея промяната в състава на 
СЕМ не би била лоша идея, 
ако се е случила, преди да 
започне конкурсът за нов 
генерален директор. 

Редуциране  
Промените в Закона за ра-

Промените в СЕМ поставят под 
въпрос избора на шеф на БНР

Размяна
“Нова спорт” 
поема Висшата 
лига
Спортният канал “Нова 
спорт” стартира офи-
циално от петък на 
мястото на музикал-
ната телевизия ММ. 
Спортни събития, 
мачове и първенства 

ще текат по 14 часа на 
ден - от 12 на обяд до 2 
през нощта. Спортният 
канал е новото попъл-
нение на медийната 
компания MTG, която 
притежава “Нова теле-
визия” и телевизиите 
от групата на “Диема”. 
Каналът ще набляга 
предимно на футбол-
ните събития. Мачо-
вете от Висшата лига 

ще минат към “Нова 
спорт”, по “Диема” 
ще се излъчват по две 
срещи седмично от 
английското първен-
ство. Сред другите 
първенства, които ще 
текат по канала, са фут-
болното за купата на 
Германия и световното 
първенство по хокей, 
чийто домакин тази 
година е Германия.

Число

мача на живо или на запис от надпреварата за английска-
та футболна Висша лига ще се излъчват по “Нова спорт”
▶

Регулаторът ще работи по същия начин 
независимо от броя на членовете
Намаляването на със-
тава може да забави 
темповете на работа на 
Съвета за електронни 
медии. Надявам се, че ще 
запазим колегиалните си 
отношения и задачите, 
които стоят пред нас като 
устойчиви, ще продължат 
да се изпълняват. Ще тряб-
ва в упоменатите срокове 
да проведем конкурс и да 
изберем генерални дирек-
тори на БНТ и БНР. 

Смятам, че независимо 
колко души ще бъдат в 
СЕМ, всеки от членове-

Дори с 50% 
съкратен 
бюджет ще 

запазим регионал-
ните си дирекции

Анна Хаджиева, 
член на СЕМ

числеността на съвета не 
трябва да се обвързва с 
изпълняването на за-
конните правомощия на 
всеки от членовете. Нито 
с промените в състава на 
СЕМ, нито с ротацията се 
променят приоритетите 
и задълженията, които са 
вменени на регулаторния 
орган от Закона за радио 
и телевизия. Предстоят 
избори на генерални 
директори. В момента съ-
ветът прави много обстоен 
преглед на регистрираните 
и лицензираните радио- и 
телевизионни оператори. 

Продължаваме лицензи-
рането и издаването на 
цифровите лицензи на 
тези, които кандидатстват. 
Работата ще продължи, 
независимо какъв брой 
хора остават в СЕМ. 

Над 50% е съкратен 
бюджетът за издръжка на 
СЕМ. Това създава риск от 
закриване на регионални-
те бюра, но ще направим 
всичко възможно да опти-
мизираме разходите, за да 
не се стигне до закриване 
на регионалните дирек-
ции.  

Промените трябваше да се случат по-рано
Не съм против идеята 
за редуциране на броя на 
членовете на Съвета за 
електронни медии. Евро-
пейската практика показва, 
че числеността на регула-
торните органи може да е 
различна - от 5 до 14 души. 
Силно съм смутена обаче 
от факта, че това се случва 
в условията на вече дейст-
ваща конкурсна процедура 
за избор на генерален 
директор на националното 
радио. Това можеше да 
стане преди 6 месеца - от 

Изборът на 
генерален ди-

ректор на БНР може 
да бъде оспорван в 
съда

доц. маргарита Пешева,
член на СЕМ

ноември е решението на 
МС за редуцирането на 8-
те регулаторни комисии.

Смятам, че тази редук-
ция можеше да стане, 
преди да стартира проце-
дурата за избор на нов шеф 
на БНР. Сега този избор ще 
се развива в обстановка на 
фактическа дестабилиза-
ция на регулаторния орган. 
Различен състав на СЕМ 
ще започне и ще завърши 
тази процедура, което ще 
е сериозно основание за 

нейното съдебно оспор-
ване. От моя гледна точка 
тази промяна е неуместна в 
хода на избор на генерален 
директор. Тя трябваше да 
стане или преди началото 
на конкурса, или след при-
ключването му. От друга 
страна, бюджетът на СЕМ 
е доста намален, което ще 
доведе до затварянето на 
6-те регионални дирекции. 
Колегите ми, които ще 
останат в редуцирания със-
тав, ще трябва да работят с 
ограничени ресурси. 

диото и телевизията пред-
виждат намаляване на броя 
на членовете на СЕМ от 9 
на 5 души, а представите-
лите на регулаторния орган 
няма да имат право на два 
последователни мандата. 
Предложенията бяха гледа-
ни на извънредно заседание 
на Комисията по култура, 
гражданско общество и ме-
дии към парламента, а тази 
или другата седмица проме-
ните ще бъдат гласувани в 
зала на първо четене, каза за 
в. “Пари” председателката 
на медийната комисия в пар-
ламента Даниела Петрова.

Отпаднали
Познатите досега лица от 
СЕМ, които ще отпаднат, са 
Маргарита Пешева, Мария 
Стефанова и Бойчо Кулин-
ски. Те са изкарали по 2 ман-
дата в регулаторния орган и 
според новите правила ще 
излязат от регулатора. Ако 
няма промени по текста на 
направеното предложение 

между първо и второ четене, 
10 дни след влизането на 
закона в сила президентът 
трябва да посочи кой от 
неговата квота да бъде от-
странен, каза Петрова. 

съкращаване  
на разходите
Идеята за намаляване на 
броя на членовете в СЕМ 
съществува още от ноември. 
Тогава ГЕРБ реши да реду-
цира броя на представите-
лите на всички регулаторни 
органи. Правим го, за да се 
съкратят разходите в бюдже-
та на СЕМ. По наши изчис-
ления това ще са около 110 
хил. лв., каза за в. “Пари” 
Даниела Петрова.

За момента все още не е 
обсъждан вариант за кон-
вергиране между СЕМ и 
КРС. Първо трябва да се из-
бере моделът, по който ще се 
извършва цифровизацията, 
и едва тогава да се обсъжда 
дали ще има сливане между 
двата регулатора. 

380

те на регулатора трябва 
да гласува с професи-
оналната си съвест за 
най-добрия кандидат за 
директор на общественото 
радио. Намаляването на 

известни са членовете с два последователни мандата, които ще напуснат 
сем. Предстои президентът Георги Първанов да реши кого ще отзове 
▶

Съвет за електронни медии
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Колекции
Най-добрата 
изложба се 
провежда у нас 
Съюзът на българските 
филателисти е създа-
ден преди 70 години. 
Оттогава сдружението 
организира българското 
маркоиздаване. Разви-
тието му през послед-
ните 20 години дава 

облика и на европей-
ската, и на световната 
филателия. В България 
ежегодно се провежда 
най-добрата изложба. А 
националната колекция 
от марки е една от най-
богатите и многообраз-
ни. Творци като Райко 
Алексиев, Стефан Басов 
и Харалампий Тасев са 
увековечили имената 
си в миниатюрните гра-
фики.

Първата българска пощенска марка е 
отпечатана преди 131 години

По пътя на марката

Цитат

 Соломон Паси

Марките 
пътуват 
повече по 

света от   пътешест-
вениците

Илюстрация: Гриша Струнджев

Българските филателисти 
ще обогатят колекциите си с 
още една ценна марка. Ми-
нистерството на транспорта, 
информационните техноло-
гии и съобщенията валидира 
пощенска марка, посветена 
на международното изложе-
ние в Шанхай ЕXPO 2010. 
Официалното й представяне 
съвпада и със 131-годиш-
нината от отпечатването на 
първата българска марка.   

най-старата марка
Първата българска марка е 
отпечатана на 1 май 1879 
г. в Рим. А поръчката за 
нейното създаване идва от 
княз Дондуков-Корсаков. 
Наименованието й е “Сан-
тими” и идва от френската 
парична единица сантим. 
Днес пощенски плик, на 
който има такава марка с 
номинал 25 сантима, стру-
ва между 3 и 4 хил. EUR. 
През 1881 г. под наслов 
“Царска поща”  или “Пър-

ви стотинкови” започва 
изцяло българското мар-
коиздаване.

най-скъпата грешка
“Обърнатата конница” е най-
скъпата грешка в  българ-
ското маркоиздаване. Отпе-
чатана е през 1911 г. в Рим и 
изобразява цар Фердинанд 
и синовете му на коне. При 
отпечатването й настъпва 
технически проблем, при 
който изображението на мар-
ката е обърнато. От “Обърна-
тата конница” има налични 
само 30 бройки. Цената й 
днес е приблизително 15 
хил. EUR. 

Цената може да скочи в 
пъти, ако се намери плик 
с  комбинирани марки 
от “Сантими” и “Царска 
поща”.  Условието е и две-
те марки да са истински и 
изцяло запазени. Според 
филателистите това би би-
ло най-скъпият пощенски 
плик. За такова съчетание 

досега се говори само те-
оретично. За неговото съ-
ществуване има историче-
ски данни, но все още не е 
виждан такъв плик.

Признание
След реконструкция през 
1990 г. българската печатна 
база става една от най-
добрите. За признание на 
националните традиции и 
качество в маркоиздаване-
то “Дюппон” дава приз на 
българската печатна база за 
най-добра на Балканите.

Маркоиздаването е и един 
от начините за установяване 
и затвърждаване на диплома-
тическите отношения с една 
държава, разказва Стефано 
Бенацо, посланик на Италия 
в България. По негова идея 
се отпечатва съвместна мар-
ка, символ на партньорски-
те взаимоотношения между 
двете държави, които имат 
традиция повече от 130 годи-
ни. Такова събитие означава 

символ завинаги във време-
то, казва той.
европейски 
изисквания
И при маркоиздаването има 
европейски изисквания. 
Всяка година на Европейска 
конференция на пощенската 
администрация се определя 
обща тема на изображение, 
което трябва да се нарисува 
на марка. Всяка страна членка 
има задължение да отпечата 
по две клейма с избраната 
тематика и обединения знак 
Европа. 

Стойност
Марката е създадена  като 
символично разплащателно 
средство.  Инвестицията в 
пощенски марки не може да 
се сравнява с никоя друга, 
считат колекционерите фи-
лателисти. При нея дори и 
във времена на криза всяка 
година стойностите й се по-
вишават.

николета Цветкова
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